
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
Caràcter:  ordinari 
Data:  29 de juliol de 2008 
Horari:  18 hores 
Lloc:  sala de sessions de l’Ajuntament 
 
 
Hi assisteixen: 
Rafel Gili Sastre,    batle 
Esperança Massanet Forteza,   regidora 
Maria Antònia Sureda Martí,   regidora  
Bartomeu Gili Nadal,   regidor 
Maria Francesca Servera Pascual,   regidora 
Manuel Galán Massanet,   regidor 
Maria Paula Ginard Vílchez,   regidora  
Francesc Lliteras Reche,   regidor 
Sebastián Carrió Ginard,   regidor  
Margalida Tous Ferrer,   regidora 
Pere Obrador Alzina,   regidor 
Guillem Caldentey Crego,   regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza,   secretària 
 
No hi assisteix: 
Maria del Mar Llaneras Pascual,    regidora 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes de les sessions dels dies 27 de maig de 2008 i 27 
de juny de 2008. 
2. Aprovació, si s’escau, de la renovació d’un compte corrent de crèdit. 
3. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’acord per mantenir la tarifa elèctrica nocturna. 
4. Aprovació, si s’escau, de l’aprovació inicial del Reglament intern de la Junta Local 
de Seguretat del municipi d’Artà. 
5. Aprovació, si s’escau, de la proposta de cessió del contracte del servei de recollida 
domiciliària de fems, el seu transport a l’estació de transferències, les deixalles no 
considerades pròpiament com a fems, del municipi d’Artà i dels diferents nuclis de 
població, i la neteja viària del terme municipal d’Artà. 
6. Aprovació, si s’escau, de l’Ordenança per la qual s’aprova la cancel·lació de 2 fitxers 
de dades de caràcter personal, la modificació de 7 fitxers de dades de caràcter personal i 
la creació de 8 fitxers de dades nous de caràcter personal de l’Ajuntament d’Artà. 
7. Acceptació, si s’escau, de la proposta de cessió dels terrenys ubicats a la parcel·la 67, 
polígon 14. 
8. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel batle, portaveu del Grup Municipal 
d’Unió Mallorquina, relativa al Pla d’acció municipal contra el canvi climàtic. 
9. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel batle i la 1a tinenta de batle, 
relativa a la declaració de servei públic del tram Artà—Colònia de Sant Pere. 



10. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel regidor d’EV-Esquerra d’Artà, 
relativa a instar el Ministeri de Cultura, el Consell de Mallorca i el Govern de les Illes 
Balears, a participar del funcionament regular de la fundació pública Teatre d’Artà. 
11. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel regidor d’EV-Esquerra d’Artà, 
relativa a instar el Govern de les Illes Balears a possibilitar que els facultatius que 
exerceixen a la nostra comunitat autònoma puguin administrar cànnabis en les formes 
que creguin convenients i que siguin beneficioses per als pacients. 
12. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel regidor d’EV-Esquerra d’Artà, 
relativa a instar el Departament de Cultura i Patrimoni del Consell de Mallorca a 
executar el projecte per a la recuperació i posada en valor del monument de Bellpuig, 
consistent en la reforma del monestir i l’església de Bellpuig com a lloc de visita i en la 
dignificació i revitalització del conjunt. 
13. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel regidor d’EV-Esquerra d’Artà, 
relativa a l’estudi de les necessitats de transport escolar de la població d’entre 16 i 22 
anys, per al seu desplaçament als centres educatius d’Artà i els municipis veïns per tal 
de dur a terme els seus estudis d’ensenyament secundari no obligatori (mòduls i 
batxiller), i per instar l’Equip de Govern a la dotació pressupostària d’un programa de 
beques per a les despeses de transport necessàries. 
14. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel regidor d’EV-Esquerra d’Artà, 
relativa a instar la Direcció General de Costes i el Govern de les Illes Balears perquè 
prenguin les mesures necessàries per a l’adequada preservació i conservació del sistema 
dunar de sa Canova, i perquè, amb aquest objectiu, es doni continuació al Projecte 
d’ordenació de l’ús públic i ordenació del litoral i dunes de la platja de sa Canova del 
TM d’Artà, presentat a exposició pública el passat mes d’octubre de 2007. 
15. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada per Unió Independents d’Artà, per a 
l’efectiva aplicació de l’Ordenança municipal de neteja, deixalles i residus sòlids. 
16. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada per Unió Independents d’Artà, sobre 
la regulació de les consultes populars. 
17. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel Partit Popular, Unió Independents 
d’Artà i Els Verds/Esquerra d’Artà, per denunciar les dificultats que tenen per accedir a 
la informació pública. 
18. Informació de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de maig i juny de 
2008. 
19. Precs i preguntes. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes de les sessions dels dies 27 de maig de 2008 i 27 
de juny de 2008 
 
En acompliment d’allò que disposen l’article 97.2 de la Llei 20/2006, de 15 de 
desembre, municipal i de règim local de les Illes Balears, i l’article 91.1 del Reglament 
d’organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals, aprovat pel Reial 
decret 2568/1986, de 28 de novembre, el Sr. Batle demana als membres de la corporació 
si algú té alguna observació a fer sobre les actes de les sessions dels dies 27 de maig i 
27 de juny de 2008, de les quals se n’han expedit, prèviament, còpies de l’esborrany a 
cada regidor per al seu coneixement, rectificació d’errades o possible formulació 
d’al·legacions, si n’és el cas. 
 



Pel que fa a l’acta de dia 27 de maig de 2008, en el foli recto núm. 13, en el  punt núm. 
8, en el paràgraf  nou, línia 34, on diu: 
“La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que estan en contra de la moció. Aquesta moció es 
va presentar abans del darrer atemptat, en què va morir un guàrdia civil. Exposa que no 
volen dir que no estiguin d’acord amb els principis de la moció, però que no estan 
d’acord amb la moció.” 
Ha de dir: 
“La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que estan en contra de la moció. Aquesta moció es 
va presentar abans del darrer atemptat, en què va morir un guàrdia civil. Exposa que no 
volen dir que no estiguin d’acord amb els principis de la moció, però no estan d’acord 
amb la moció, amb els principis que es recullen en el punt quart de l’acord.” 
 
I en el foli verso núm. 20, en el punt núm. 12, en el paràgraf 12, línia 39, on diu: 
“El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, diu que va demanar la subrogació d’expedients 
[...]”. 
Ha de dir: 
“El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, diu que demanarà la subrogació d’expedients 
[...]” 
  
Després d’haver fet les correccions, i com que no hi ha més intervencions, els reunits 
acorden, per unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i dotze 
els assistents, aprovar les actes de les sessions dels dies 27 de maig de 2008 i 27 de juny 
de 2008. 
 
 
2. Aprovació, si s’escau, de la renovació d’un compte corrent de crèdit 
 
La regidora d’Hisenda, Sanitat i Serveis Socials, Sra. Servera, informa que es proposa  
concertar una operació de crèdit, en la modalitat de préstec a curt termini, amb el Banc 
de Crèdit Local, BCL, per un import de 2.500.000 €, que s’ha de cancel·lar en un 
termini màxim d’un any. El tipus d’interès: Euribor trimestral + 0,35 %. Explica que 
s’ha augmentat l’import en relació al concertat l’any anterior. L’única raó de l’augment, 
diu la regidora, és en previsió de la crisi del proper any. A més, els tècnics d’Intervenció 
i Tresoreria li han dit que només es paguen interessos del capital disposat. 
 
Explica que s’han sol·licitat ofertes a Sa Nostra, la CAM, la Caixa, Caixa Rural i Banca 
March, que són les entitats que sempre participen en la presentació d’ofertes. La 
directora de la Caixa Rural va telefonar i ha comunicat que en aquesta ocasió no 
presentarà cap oferta. Sa Nostra i la Banca March no han presentat cap oferta. La Caixa 
i el BCL presenten la mateixa oferta  Euribor + 0,35 %. 
 
Explica que l’Equip de Govern proposa concertar aquesta operació amb el BCL, perquè 
és amb aquesta entitat amb la qual es va fer la reagrupació de tots els préstecs de 
l’Ajuntament fa uns anys. 
 
El regidor d’UIA, Sra. Obrador, diu que, inicialment, el seu vot serà negatiu, mentre la 
regidora no pugui explicar aquest augment. 
 
La regidora d’Hisenda, Sanitat i Serveis Socials, Sra. Servera, reitera que l’única raó de 
l’augment és en previsió de la crisi del proper any. 



 
El regidor d’UIA, Sr. Obrador, opina que la resposta és poc aclaridora. A continuació, 
llegeix la seva intervenció que, copiada literalment, diu: 
 
“Inicialment el nostre vot serà negatiu, a no ser que la regidora d’Hisenda ens convenci i 
ens pugui demostrar que és necessari aquest increment de 700.000 € en el compte de 
crèdit. Per això us demanam que ens aclariu quina o quines són les raons que han 
provocat aquest augment, quins criteris econòmics són els que s’han tengut en compte 
per presentar aquest increment de gairebé un 40 %. Una altra qüestió que ens haurà de 
respondre és: quin ha estat el tipus mig d’interès que ha tengut aquest compte de crèdit 
durant el darrer any, i quin és previst que s’hagi de pagar a partir de la concertació del 
nou crèdit? N’és conscient que els tipus d’interès, respecte de l’any passat, s’han apujat 
quasi un 1 % i que el diferencial a pagar és, també, més alt?  
 
Com era previsible, la resposta de la regidora Servera ha estat poc aclaridora, però molt 
preocupant. Una vegada més es demostra que manca dedicació per la seva part i un 
profund desconeixement financer. Per una altra banda, queda patent l’absència de 
direcció política, per part l’Equip de Govern, ja que deixa en mans dels tècnics i 
empleats de l’Ajuntament les decisions que, des del nostre punt de vista, haurien de ser 
preses únicament pel Govern municipal. No és la primera vegada que denunciam 
aquesta actitud de renunciar a les responsabilitats que pertoquen a les persones que 
tenen assumides àrees de govern. 
 
En tot cas, em permetreu exposar la meva teoria sobre aquest assumpte i per què els 
tècnics us han aconsellat aquest increment i quines són les raons per les quals es fa 
necessari concertar aquest crèdit. És molt senzill, basta analitzar l’estat de comptes de 
l’any actual i comprovar, a dia d’avui, com l’Ajuntament arrossega una desviació 
pressupostària en el capítol d’ingressos d’un 88 % sobre l’impost sobre construccions 
amb una recaptació neta de menys 1,2 mm € sobre el pressupostat inicialment, i a 
l’impost sobre increment del valor de terrenys, la desviació representa el 100 % del 
pressupostat, amb una recaptació neta de menys 557.000 €. A data d’avui no es pot 
saber quin serà l’import que es recaptarà per l’impost sobre béns immobles, perquè 
encara no s’ha iniciat el període de cobrament, però tot ens fa pensar que tampoc no 
s’ingressarà a la caixa de l’Ajuntament l’import previst al pressupost i que preveu un 
increment respecte a l’any passat, 2007, de quasi 1 mm €. És a dir, que la manca de 
previsió i rigor en l’elaboració del pressupost i la falta d’ingressos previstos se suplirà 
amb l’increment del compte de crèdit, perquè, si no és d’aquesta manera, no es podrà fer 
front a les despeses pressupostades. Permeteu-me que us digui que la medicina que 
donau al malalt només servirà per pal·liar els símptomes, perquè la malaltia no s’haurà 
curat. 
 
Aquests fets tornen a posar en evidència la greu situació econòmica que pateix 
l’Ajuntament d’Artà i que l’Equip de Govern, lluny d’aportar solucions i de prendre 
decisions en el sentit d’eixugar el dèficit i de contenir, i fins tot, de reduir despesa, ens 
demostra una vegada més una total incapacitat per resoldre aquesta situació.  Batle Gili, 
regidora Servera, no fa falta tenir estudis en economia per saber que, en una situació de 
crisi socioeconòmica com la que actualment s’està patint a nivell mundial, s’han de 
prendre tot un seguit de mesures correctores per tal de poder superar aquesta situació 
adversa; quan estam cansats d’escoltar diàriament pels diferents mitjans que s’ha de fer 
un esforç de contenció de la despesa, quan a diari ens donen a conèixer que el diferents 



governs, ja siguin l’estatal, els autonòmics o locals, estan contenint els sous dels alts 
càrrecs, aquí, l’Ajuntament d’Artà, sembla que s’està vivint una altra realitat, i 
s’incrementen d’una manera desproporcionada els capítols de la despesa corrent i el de 
personal, i , fins i tot, es permet el luxe de contractar alts càrrecs amb sous milionaris —
vegeu gerent del Teatre. 
 
Batle Gili, fa més de quatre anys que sou al govern municipal i gairebé tres que presidiu 
l’Ajuntament i del discurs que féreu amb promeses electorals incloses, hem de recordar 
el famós pla de sanejament econòmic que ha brillat per la seva absència, hem passat al 
fet que, avui, l’Ajuntament d’Artà està més endeutat, és més pobre, en definitiva, és 
menys solvent que quan agafàreu per primera vegada la vara de batle l’any 2004, i el 
que més ens preocupa, però, és que no veiem que s’adoptin les mesures que convindria 
aplicar; el que no sabem, però ho podem intuir, és si és per incapacitat o per voluntat 
política pròpia. 
 
Us ho dic ben sincerament, pensava que el suport que va rebre la vostra candidatura a 
les urnes era una prova de la confiança que us va donar la majoria de ciutadans 
artanencs perquè portàssiu a terme un govern auster, responsable i de rigor econòmic 
com ha de ser en una situació com l’actual; crec, i també us dic ben sincerament, que 
avui aquesta confiança que vàreu obtenir ha estat traïda. 
 
Regidora Servera, la seva resposta no ens convenç i per això no ens mereix la nostra 
confiança, i per tant votarem “no” a aquesta proposta.” 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que és del mateix parer que UIA. Exposa que en el 
punt dels pressupostos es varen abstenir. Diu que ara votaran en contra, ja que han 
perdut la confiança en la gestió econòmica que du l’Ajuntament.. 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, diu que presentarà iniciatives per revalorar 
l’economia. Informa que s’abstendrà en la votació. 
 
La regidora  d’Hisenda, Sanitat i Serveis Socials, Sra. Servera, diu al regidor d’UIA, Sr. 
Obrador, que no l’havia de convèncer de res, ja que duia la seva intervenció per escrit. 
 
Els reunits acorden, per 7 vots a favor (UM i PSOE), 4 vots en contra (PP i UIA) i  
abstenció (EV/ERC): 
 
1. Reemborsar les operacions de tresoreria en vigor, abans de formalitzar la que s’aprovi 
en aquest acord, que són les següents: la concertada amb el Banc de Crèdit Local, BCL, 
per un import d’1.800.000 €. 
 
2. Concertar una operació de crèdit, en la modalitat de préstec a curt termini, amb el 
Banc de Crèdit Local, BCL, per un import de 2.500.000 €, que s’ha de cancel·lar en un 
termini màxim d’un any.  
 
3. Aprovar el projecte de contracte amb l’entitat financera Banc de Crèdit Local, BCL, 
el qual s’adjunta a aquest acord com a part integrant d’aquest, amb les condicions 
financeres següents: 
 
- Crèdit màxim autoritzat: 2.500.000 €. 



- Tipus d’interès i marge: Euribor + 0,35. 
- Sense cap tipus de comissió. 
 
El pagament de les obligacions derivades d’aquesta operació de crèdit a curt termini no 
resta garantit específicament.  
 
4. Facultar el batle perquè formalitzi l’operació de préstec, en el projecte de contracte 
aprovat en el segon punt, amb l’entitat financera  Banc de Crèdit Local, BCL. 
 
 
3. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’acord per mantenir la tarifa elèctrica 
nocturna 
 
El batle llegeix la proposta que, copiada literalment, diu: 
 
“Fets  
 
La disposició transitòria única del RD 809/2006, de 30 de juny, va establir la 
desaparició de la tarifa B.0 d’enllumenat públic. Així, amb la desaparició de la tarifa 
esmentada, que no establia cap tipus de discriminació horària, es va fomentar la 
contractació de la tarifa 2.0.N, coneguda com a “tarifa nocturna” i basada en la filosofia 
d’incentivar el consum elèctric en el període nocturn, durant el qual la potència 
consumida en el conjunt del sistema elèctric és menor. 
 
Els avantatges d’aquesta tarifa, pel que fa a respecte mediambiental i a incentius 
econòmics (descompte del 55 % en hores nocturnes i recàrrec del 3 % a les hores 
centrals del dia), foren posats de relleu, especialment, per totes les companyies 
elèctriques.  
 
Les condicions d’aquesta tarifa es mantingueren sense modificacions fins que 
s’aprovaren, l’any passat, el RD 1634/2007, de 29 de desembre, i el RD 871/2007, de 
29 de juny, la disposició transitòria primera del qual estableix la desaparició de la tarifa 
nocturna a partir de l’1 de juliol d’enguany. 
 
L’aprovació d’aquests reials decrets obliga els ajuntaments a contractar una nova tarifa, 
superior a la que tenien contractada, que suposarà un increment del preu del consum que 
tendran en hores punta. 
 
Així mateix, també és preocupant que els reials decrets esmentats no regulin cap mesura 
de compensació, ni de repartiment entre usuaris i empreses distribuïdores, que són, en 
definitiva, les grans beneficiades. 
 
Per tot això, els grups municipals presenten al Ple, perquè l’aprovi, la següent 
 
Proposta d’acord 
 
Instar la Federació Espanyola de Municipis i Províncies (FEMP) a emetre, tan aviat 
com sigui possible, una resolució que insti el Ministeri d’Indústria, Comerç i Turisme, a 
mantenir, de forma indefinida, la tarifa nocturna als municipis que gaudien de les 



condicions anteriors al RD 1634/2007, de 29 de desembre, i al RD 871/2007, de 29 de 
juny.” 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, manifesta la seva conformitat. Diu que els agradaria que 
l’Equip de Govern adoptàs mesures sobre aquest tema. Ells han demanat diverses 
vegades que els llums del polígon industrial no estiguin encesos tota la nit. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, manifesta, també, la seva conformitat. I diu al batle que 
no li desitja que s’apugin les tarifes elèctriques a l’Ajuntament de la mateixa manera 
que als particulars. 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, diu que està a favor de la moció; no obstant això, 
opina el mateix que la portaveu d’UIA. I demana que s’insti la Conselleria d’Indústria 
perquè faci un estudi sobre els llums del polígon industrial i la possibilitat de no tenir-
los tots encesos tota la nit. 
 
El batle els diu que els tècnics han dit que costa més l’arrancada de tots els llums que 
tenir-los tots encesos. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat, instar la Federació Espanyola de Municipis i 
Províncies (FEMP) a emetre, tan aviat com sigui possible, una resolució que insti el 
Ministeri d’Indústria, Comerç i Turisme, a mantenir, de forma indefinida, la tarifa 
nocturna als municipis que gaudien de les condicions anteriors al RD 1634/2007, de 29 
de desembre, i al RD 871/2007, de 29 de juny. 
 
 
4. Aprovació, si s’escau, de l’aprovació inicial del Reglament intern de la Junta 
Local de Seguretat del municipi d’Artà 
 
El regidor d’Interior, Turisme, Policia Local, Ràdio i Telecomunicacions, Sr. Gili, 
explica que la finalitat d’aquest reglament és coordinar les actuacions de la Guàrdia 
Civil i de la Policia Local. A continuació, explica el contingut del Reglament intern de 
la Junta Local de Seguretat del municipi d’Artà. 
 
El regidor esmentat proposa al Ple adoptar els acords següents: 
 
1. Aprovar inicialment el Reglament intern de la Junta Local de Seguretat del municipi 
d’Artà que, copiat literalment, diu: 
 

“PREÀMBUL 
 
L’article 54 de la Llei orgànica 2/1986, de 13 de març, de forces i cossos de seguretat, 
preveu la possibilitat que es pugui constituir una junta local de seguretat en els 
municipis que compten amb cos de Policia Local propi, per tal d’establir les formes i els 
procediments de col·laboració entre les forces i els cossos de seguretat en el seu àmbit 
territorial. 
 
En conseqüència, aquest Ajuntament ha considerat convenient, mentre no es promulgui 
la norma reglamentària corresponent, a la qual fa referència la LO 2/1986, de 13 de 
març, de forces i cossos de seguretat, dictar el seu reglament propi, que permeti als 



responsables de l’Ajuntament prendre decisions en la matèria. 
 
 

TÍTOL I 
DISPOSICIONS GENERALS 

 
Article 1 
La denominació d’aquest òrgan és la de “Junta Local de Seguretat d’Artà”. 
 
Article 2 
La seu de la Junta Local de Seguretat d’Artà és la Casa Consistorial, lloc on durà a 
terme les seves sessions. No obstant això, i per acord de la Junta, les sessions es podran 
fer en qualsevol altra dependència municipal. 
 
Article 3 
L’àmbit territorial de la Junta Local de Seguretat d’Artà se circumscriu al territori que 
constitueix el terme municipal d’Artà. 
 
 

TÍTOL II 
COMPOSICIÓ DE LA JUNTA LOCAL DE SEGURETAT 

 
Article 4 
La Junta Local de Seguretat està composta pels membres següents: 
 
- President: el batle de la localitat. En el cas que el delegat del Govern concorri a les 

sessions, aquest compartirà la presidència amb el batle. El batle podrà estar assistit 
pel regidor delegat de Policia del municipi, qui tendrà veu però no vot. 

 
- Vocals: el cap de la Policia Local del municipi d’Artà i el cap de la Guàrdia Civil 

del municipi d’Artà.  
 
- Secretari: el secretari de l’Ajuntament o el funcionari en qui delegui. El secretari té 

veu, però no vot. 
 
 

TÍTOL III 
GENERALITATS 

 
Article 5 
Els membres de la Junta Local de Seguretat, amb la conformitat prèvia de la 
Presidència, poden assistir-hi acompanyats dels tècnics que es considerin oportuns, 
segons l’especialitat dels assumptes que s’hagin de tractar sobre matèries específiques. 
Aquests tècnics assistiran a les sessions amb veu però sense vot. 
 
Article 6 
Els superiors jeràrquics dels components de les forces i cossos de seguretat que formen 
part de la Junta Local de Seguretat poden assistir a les reunions, sempre que ho 
notifiquin prèviament a la Presidència o que aquesta els convidi.  
 



Article 7 
Quan per absència, malaltia, vacant o qualsevol altra circumstància, algun dels seus 
vocals no pugui assistir a les reunions de la Junta Local de Seguretat, la persona que 
aquest designi o la que, accidentalment, exerceixi les funcions del càrrec respectiu ho 
farà amb les mateixes atribucions. 

 
 

TÍTOL IV 
COMPETÈNCIES DE LA JUNTA LOCAL DE SEGURETAT 

 
Article 8 
Les funcions de la Junta Local de Seguretat són les següents: 
 
- Analitzar i valorar la seguretat pública del municipi, i formular propostes o plans per 

establir una coordinació i col·laboració eficaces entre els distints membres de les 
forces i els cossos de seguretat del municipi. 

 
- Elaborar els plans necessaris per prevenir la comissió de fets delictius en l’àmbit del 

municipi. 
 
- Arbitrar fórmules per intercanviar, de manera recíproca, informació i dades 

rellevants per acomplir les funcions que se li atribueixin. 
 
- Estudiar i valorar els informes i les propostes que formulen les persones o les 

entitats públiques o privades sobre la seguretat pública del municipi i, en 
conseqüència, elevar, si n’és el cas, les propostes sorgides a les autoritats 
competents.  

 
- Traslladar les propostes o la resolució d’incidències sobre els incidents que puguin 

sorgir com a conseqüència de la col·laboració entre els distints membres de les 
forces i cossos de seguretat del municipi. 

 
- Adoptar decisions i efectuar un seguiment d’aquestes a fi de possibilitar-ne 

l’acompliment. 
 
 

TITOL V 
RÈGIM DE FUNCIONAMENT DE LA JUNTA LOCAL DE SEGURETAT 

 
Article 9 
La Presidència ha de convocar les reunions de la Junta Local de Seguretat. Les sessions 
que dugui a terme la Junta Local de Seguretat poden tenir caràcter ordinari o 
extraordinari. 
 
Article 10 
Les reunions de la Junta Local de Seguretat s’han de realitzar amb caràcter ordinari 
durant el primer i el darrer trimestre natural de cada any, en el dia i l’hora que fixi la 
Presidència. 
 
Article 11  



Les sessions extraordinàries s’han de fer sempre que les circumstàncies ho aconsellin i 
quan així ho decideixi la Presidència de la Junta.  
 
Article 12 
La Secretaria de la Junta, després de rebre l’ordre de la Presidència, ha de convocar les 
sessions ordinàries amb un termini mínim d’antelació de 15 dies naturals. Juntament 
amb la convocatòria, s’hi ha de remetre l’Ordre del dia amb els punts que s’hagin de 
tractar, l’hora, la data i el lloc de la reunió. 
 
Article 13 
La Secretaria de la Junta, després de rebre l’ordre de la Presidència, ha de convocar les 
sessions extraordinàries amb un termini mínim de 48 hores d’antelació. Juntament amb 
la convocatòria, l’Ordre del dia amb els punts que s’hi hagin de tractar, l’hora, la data i 
el lloc de la reunió, s’han d’incloure de forma explícita les raons que han motivat la 
convocatòria extraordinària.  
 
Article 14 
Les convocatòries de la Junta Local de Seguretat s’han de remetre al Delegat del 
Govern, per si creu convenient assistir-hi. 
 
Article 15 
Els acords de la Junta de Seguretat s’han d’adoptar per unanimitat dels seus membres.  
 
Article 16 
Es podran fer reunions informatives quan les circumstàncies ho aconsellin, a les quals 
podran ser convidats representants de la Judicatura, la Fiscalia o associacions de 
ciutadans, si n’és el cas. 
 
Article 17 
- De cada sessió que faci la Junta Local de Seguretat, el secretari ha d’estendre acta 

del que s’hi ha tractat i dels acords presos. L’acta, una vegada que s’hagi aprovat, ha 
de ser firmada pels membres de la Junta que hi assisteixin. 

 
- Les actes de la Junta s’han d’estendre en un llibre destinat a aquest efecte, el qual ha 

d’obrar en poder de la Secretaria i ha d’estar a disposició de qualsevol dels membres 
amb veu a la Junta. 

 
- Una vegada aprovada l’acta de cada sessió, se n’ha de remetre una còpia als 

integrants de la Junta Local de Seguretat.” 
 
2. Sotmetre el projecte de reglament a un període d’informació pública, per termini de 
trenta dies, mitjançant un anunci publicat en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i en el 
tauler d’anuncis de la corporació, a fi que els veïns i les persones legítimament 
interessades puguin examinar l’expedient i formular reclamacions, objeccions o 
observacions.  

 
3. Concedir audiència prèvia a la Policia Local, a la Guàrdia Civil i a les associacions 
veïnals i de defensa de les persones consumidores i usuàries establertes en el seu àmbit 
territorial que estiguin inscrites en el registre municipal d’associacions veïnals i que el 
seu fi tengui relació directa amb l’objecte de la disposició. 



 
4. Facultar el batle president perquè subscrigui i signi tota classe de documents 
relacionats amb aquest assumpte.” 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que s’abstendrà en la votació. Diu que a la Comissió 
Informativa es va fer constar que ja estava constituïda la Junta Local de Seguretat.  
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que és un document copiat d’Internet i presenta un 
escrit d’esmenes: 
 
“1. Article 15. Els acords s’aprovaran per majoria simple, per propiciar una major 
operativitat de la Junta Local de Seguretat. 
 
2. Article 4. Designar el vot de qualitat al batle, en previsió d’un possible empat, ja que 
el nombre d’integrants amb vot de la Junta són 4. 
 
3. Article 6. És necessari indicar que els superiors jeràrquics tindran dret a vot, perdent 
aquest dret el seu subordinat jeràrquic, que mantindrà el dret de veu, ja que altrament es 
perdria la potestat municipal i de les forces i cossos de seguretat locals a favor de les 
forces i cossos de seguretat de l’Estat i d’interessos més enllà dels municipals. 
 
4. Article 7. Per a les suplències dels vocals titulars, només ho podran ser el regidor 
delegat de policia o el batle en funcions; el cap de policia en funcions, nomenat 
expressament per Batlia, d’acord amb la Llei 6/2005; els membres de les forces i cossos 
de seguretat de l’Estat que ho siguin en rang superior al del comandant de lloc de la 
Guàrdia Civil o el comandant de lloc en funcions; i la persona que designi el delegat del 
Govern, qui tendrà veu però no vot. 
 
5. Article 8. Mencionar que una de les competències de les juntes locals de seguretat és 
donar audiència als tràmits dels expedients sancionadors per infraccions a la Llei 
orgànica 1/1992, de 21 de febrer, sobre la protecció de la seguretat ciutadana, ja que cal 
recordar que, segons l’article 29 del citat cos legal, per infraccions greus o lleus, com 
seria el cas del nostre municipi en ocasió de la seva població, en matèria d’espectacles 
públics i activitats recreatives, tinència il·lícita i consum públic de drogues i per les 
infraccions lleus recollides en els apartats g, h, i, j de l’article 26, en serà competent per 
sancionar el batle, prèvia audiència de la Junta Local de Seguretat. 
 
6. Article 10. Canviar la freqüència de les reunions a 3 mesos, ja que les faltes lleus 
sancionables descrites a l’articulat de la Llei orgànica 1/1992, i enumerades en l’article 
anterior, prescriuen als 3 mesos, fet que provocaria que en la cadència proposta moltes 
d’elles caurien en prescripció. 
 
7. Article 17.2. Han de tenir accés al llibre d’actes els membres titulars de la Junta Local 
de Seguretat i els regidors de l’Ajuntament. Els vocals “suplents” o circumstancials tan 
sols tendran accés a la seva intervenció.” 
 
Una vegada llegit l’escrit d’esmenes, el portaveu del PP, Sr. Lliteras, retira  l’esmena 
núm. 3. 
 



El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, diu que li pareix perfecta, la intervenció del PP, i 
diu que votarà a favor si se sotmet a votació l’escrit d’esmenes. 
 
El regidor d’Interior, Turisme, Policia Local, Ràdio i Telecomunicacions, Sr. Gili, diu 
que, una vegada retirada l’esmena núm. 3, estan d’acord amb totes menys en part de la 
núm. 7: no estan d’acord que els regidors puguin tenir accés als llibres d’actes. 
Considera que seria polititzar les juntes locals de seguretat. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que, pel bé del reglament, retira, de l’esmena núm. 
7, que els regidor tenguin accés als llibres d’actes. 
 
El batle agraeix la feina feta pel portaveu del PP. 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, diu que votarà en contra de l’escrit d’esmenes 
presentat pel PP. 
 
El reunits acorden, per 9 vots a favor (UM, PSOE i PP), 1 vot en contra (EC/ERC) i 2 
abstencions (UIA), aprovar l’escrit d’esmenes presentat pel PP. 
 
Els reunits acorden, per 9 vots a favor (UM, PSOE i PP), 1 vot en contra (EV/ERC) i  2 
abstencions (UIA): 
 
1. Aprovar inicialment el Reglament intern de la Junta Local de Seguretat del municipi 
d’Artà, tal com es redacta a continuació:   
 

“PREÀMBUL 
 
L’article 54 de la Llei orgànica 2/1986, de 13 de març, de forces i cossos de seguretat, 
preveu la possibilitat que es pugui constituir una junta local de seguretat en els 
municipis que compten amb cos de Policia Local propi, per tal d’establir les formes i els 
procediments de col·laboració entre les forces i els cossos de seguretat en el seu àmbit 
territorial. 
 
En conseqüència, aquest Ajuntament ha considerat convenient, mentre no es promulgui 
la norma reglamentària corresponent, a la qual fa referència la LO 2/1986, de 13 de 
març, de forces i cossos de seguretat, dictar el seu reglament propi, que permeti als 
responsables de l’Ajuntament prendre decisions en la matèria. 
 

TÍTOL I 
DISPOSICIONS GENERALS 

 
Article 1 
La denominació d’aquest òrgan és la de “Junta Local de Seguretat d’Artà”. 
 
Article 2 
La seu de la Junta Local de Seguretat d’Artà és la Casa Consistorial, lloc on durà a 
terme les seves sessions. No obstant això, i per acord de la Junta, les sessions es podran 
fer en qualsevol altra dependència municipal. 
 
Article 3 



L’àmbit territorial de la Junta Local de Seguretat d’Artà se circumscriu al territori que 
constitueix el terme municipal d’Artà. 
 

TÍTOL II 
COMPOSICIÓ DE LA JUNTA LOCAL DE SEGURETAT 

 
Article 4 
La Junta Local de Seguretat està composta pels membres següents: 
 
- President: el batle de la localitat. En el cas que el delegat del Govern concorri a les 

sessions, aquest compartirà la presidència amb el batle. El batle podrà estar assistit 
pel regidor delegat de Policia del municipi, qui tendrà veu però no vot. En cas 
d’empat, decideix el vot de qualitat del batle. 

 
- Vocals: el cap de la Policia Local del municipi d’Artà i el cap de la Guàrdia Civil 

del municipi d’Artà.  
 
- Secretari: el secretari de l’Ajuntament o el funcionari en qui delegui. El secretari té 

veu, però no vot. 
 

TÍTOL III 
GENERALITATS 

 
Article 5 
Els membres de la Junta Local de Seguretat, amb la conformitat prèvia de la 
Presidència, poden assistir-hi acompanyats dels tècnics que es considerin oportuns, 
segons l’especialitat dels assumptes que s’hagin de tractar sobre matèries específiques. 
Aquests tècnics assistiran a les sessions amb veu però sense vot. 
 
Article 6 
Els superiors jeràrquics dels components de les forces i cossos de seguretat que formen 
part de la Junta Local de Seguretat poden assistir a les reunions, sempre que ho 
notifiquin prèviament a la Presidència o que aquesta els convidi.  
 
Article 7 
Els suplents dels membres titulars només poden ser el regidor delegat de Policia o el 
batle en funcions; el cap de Policia en funcions, nomenat expressament per la Batlia 
d’acord amb la Llei 6/2005; els membres de les forces i cossos de seguretat de l’Estat 
amb rang superior al del comandant de lloc de la Guàrdia Civil o el comandant de lloc 
en funcions; i la persona que designi el delegat del Govern, qui tendrà veu però no vot. 

 
 

TÍTOL IV 
COMPETÈNCIES DE LA JUNTA LOCAL DE SEGURETAT 

 
Article 8 
Les funcions de la Junta Local de Seguretat són les següents: 
 



- Analitzar i valorar la seguretat pública del municipi, i formular propostes o plans per 
establir una coordinació i col·laboració eficaces entre els distints membres de les 
forces i els cossos de seguretat del municipi. 

 
- Elaborar els plans necessaris per prevenir la comissió de fets delictius en l’àmbit del 

municipi. 
 
- Arbitrar fórmules per intercanviar, de manera recíproca, informació i dades 

rellevants per acomplir les funcions que se li atribueixin. 
 
- Estudiar i valorar els informes i les propostes que formulen les persones o les 

entitats públiques o privades sobre la seguretat pública del municipi i, en 
conseqüència, elevar, si n’és el cas, les propostes sorgides a les autoritats 
competents.  

 
- Traslladar les propostes o la resolució d’incidències sobre els incidents que puguin 

sorgir com a conseqüència de la col·laboració entre els distints membres de les 
forces i cossos de seguretat del municipi. 

 
- Adoptar decisions i efectuar un seguiment d’aquestes a fi de possibilitar-ne 

l’acompliment. 
 
- Conèixer els tràmits dels expedients sancionadors per infraccions a la Llei orgànica 

1/1992, de 21 de febrer, sobre protecció de la seguretat ciutadana. 
 

TITOL V 
RÈGIM DE FUNCIONAMENT DE LA JUNTA LOCAL DE SEGURETAT 

 
Article 9 
La Presidència ha de convocar les reunions de la Junta Local de Seguretat. Les sessions 
que dugui a terme la Junta Local de Seguretat poden tenir caràcter ordinari o 
extraordinari. 
 
Article 10 
Les reunions de la Junta Local de Seguretat s’han de realitzar amb caràcter ordinari cada 
tres mesos, en el dia i l’hora que fixi la Presidència. 
 
Article 11  
Les sessions extraordinàries s’han de fer sempre que les circumstàncies ho aconsellin i 
quan així ho decideixi la Presidència de la Junta.  
 
Article 12 
La Secretaria de la Junta, després de rebre l’ordre de la Presidència, ha de convocar les 
sessions ordinàries amb un termini mínim d’antelació de 15 dies naturals. Juntament 
amb la convocatòria, s’hi ha de remetre l’Ordre del dia amb els punts que s’hagin de 
tractar, l’hora, la data i el lloc de la reunió. 
 
Article 13 
La Secretaria de la Junta, després de rebre l’ordre de la Presidència, ha de convocar les 
sessions extraordinàries amb un termini mínim de 48 hores d’antelació. Juntament amb 



la convocatòria, l’Ordre del dia amb els punts que s’hi hagin de tractar, l’hora, la data i 
el lloc de la reunió, s’han d’incloure de forma explícita les raons que han motivat la 
convocatòria extraordinària.  
 
Article 14 
Les convocatòries de la Junta Local de Seguretat s’han de remetre al Delegat del 
Govern, per si creu convenient assistir-hi. 
 
Article 15 
Els acords de la Junta de Seguretat s’han d’adoptar per majoria simple. En cas d’empat, 
s’ha de dur a terme una altra votació i, si segueix l’empat, ha de decidir el vot de 
qualitat del batle.  
 
Article 16 
Es podran fer reunions informatives quan les circumstàncies ho aconsellin, a les quals 
podran ser convidats representants de la Judicatura, la Fiscalia o associacions de 
ciutadans, si n’és el cas. 
 
Article 17 
- De cada sessió que faci la Junta Local de Seguretat, el secretari ha d’estendre acta 

del que s’hi ha tractat i dels acords presos. L’acta, una vegada que s’hagi aprovat, ha 
de ser firmada pels membres de la Junta que hi assisteixin. 

 
- Les actes de la Junta s’han d’estendre en un llibre destinat a aquest efecte, el qual ha 

d’obrar en poder de la Secretaria i ha d’estar a disposició dels membres titulars de la 
Junta de Seguretat. Els membres suplents o circumstancials només poden tenir accés 
a les seves intervencions. 

 
Una vegada aprovada l’acta de cada sessió, se n’ha de remetre una còpia als integrants 
de la Junta Local de Seguretat.” 
 
2. Sotmetre el projecte de reglament a un període d’informació pública, per termini de 
trenta dies, mitjançant un anunci publicat en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i en el 
tauler d’anuncis de la corporació, a fi que els veïns i les persones legítimament 
interessades puguin examinar l’expedient i formular reclamacions, objeccions o 
observacions.  

 
3. Concedir audiència prèvia a la Policia Local, a la Guàrdia Civil i a les associacions 
veïnals i de defensa de les persones consumidores i usuàries establertes en el seu àmbit 
territorial que estiguin inscrites en el registre municipal d’associacions veïnals i que el 
seu fi tengui relació directa amb l’objecte de la disposició. 

 
4. Facultar el batle president perquè subscrigui i signi tota classe de documents 
relacionats amb aquest assumpte. 
 
 
5. Aprovació, si s’escau, de la proposta de cessió del contracte del servei de 
recollida domiciliària de fems, el seu transport a l’estació de transferències, les 
deixalles no considerades pròpiament com a fems, del municipi d’Artà i dels 
diferents nuclis de població, i la neteja viària del terme municipal d’Artà 



 
La secretària explica la següent proposta que, copiada literalment, diu: 
 
“El Ple de l’Ajuntament, a la sessió de dia 29 de novembre de 2005, va adjudicar 
definitivament el contracte del servei de recollida domiciliària de fems, el seu transport 
a l’estació de transferències, les deixalles no considerades pròpiament com a fems, del 
municipi d’Artà i dels diferents nuclis de població, i la neteja viària del terme municipal 
d’Artà a l’empresa REBALIM, SA. 
 
Dia 27 de gener de 2006 es va signar el contracte administratiu amb Bartomeu Alzina 
Sureda, en representació de l’empresa REABLIM, SA. 
 
La clàusula tercera del contracte fixa la seva vigència en un període màxim de 7 anys, 
comptadors a partir de la signatura del contracte. 
 
Així mateix, estableix la possibilitat de prorrogar 1 any més el contracte, sempre que no 
es denunciï la seva vigència per alguna de les parts, amb 6 mesos d’antelació a la 
finalització del contracte. 
 
Antònia Mascaró Martorell, en representació de l’entitat NET I FRESC, SL, presentà 
dia 6 de març de 2008, en aquest Ajuntament, un escrit en el qual comunica que, 
mitjançant contracte de compravenda de dia 9 de juny de 2007, l’entitat REBALIM, 
SA, ha venut els seus actius a l’entitat mercantil NET I FRESC, SL. 
 
Per aplicació de l’article 114 del Reial decret legislatiu 2/2000, de 16 de juliol, pel qual 
s’aprova el text refós de la Llei de contractes de les administracions públiques, que 
estableix la possibilitat de cedir els drets i obligacions dimanants del contracte sempre 
que es compleixin els requisits següents: 
 
a) Que l’òrgan de contractació autoritzi expressament i amb caràcter previ la cessió. 
 
b) Que el cedent tengui realitzada l’explotació almenys durant el termini d’una quinta 
part del temps de duració del contracte. 
 
c) Que el cessionari tengui capacitat per contractar amb l’Administració i la solvència 
exigible, de conformitat amb els articles 15 a 20, i que estigui degudament classificat, 
en el cas que l’esmentat requisit se l’hagi exigit al cedents. 
 
Vist que l’empresa NET I FRESC, SL, acompleix els requisits establerts a l’article 114 
abans relacionat, i que s’ha realitzat l’explotació més d’una quinta part del temps de 
duració del contracte de gestió de serveis, es proposa al Ple que adopti els acords 
següents: 
 
1. Aprovar la cessió del contracte del servei de recollida domiciliària de fems, el seu 
transport a l’estació de transferències, les deixalles no considerades pròpiament com a 
fems, del municipi d’Artà i dels diferents nuclis de població, i la neteja viària del terme 
municipal d’Artà, a favor de l’empresa NET I FRESC, SL. 
 
2. Ordenar la devolució de la garantia definitiva a l’empresa REBALIM, SA. 
 



3. Trametre aquest acord a les empreses REBALIM, SA, i NET I FRESC, SL.” 
 
La totalitat dels portaveus manifesten la seva conformitat. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Aprovar la cessió del contracte del servei de recollida domiciliària de fems, el seu 
transport a l’estació de transferències, les deixalles no considerades pròpiament com a 
fems, del municipi d’Artà i dels diferents nuclis de població, i la neteja viària del terme 
municipal d’Artà, a favor de l’empresa NET I FRESC, SL. 
 
2. Ordenar la devolució de la garantia definitiva a l’empresa REBALIM, SA. 
 
3. Trametre aquest acord a les empreses REBALIM, SA, i NET I FRESC, SL. 

 
 

6. Aprovació, si s’escau, de l’Ordenança per la qual s’aprova la cancel·lació de 2 
fitxers de dades de caràcter personal, la modificació de 7 fitxers de dades de 
caràcter personal i la creació de 8 fitxers de dades nous de caràcter personal de 
l’Ajuntament d’Artà 
 
El regidor d’Interior, Turisme, Policia Local, Ràdio i Telecomunicacions, Sr. Gili, 
explica el contingut de l’ordenança, que s’adapta a la normativa vigent en matèria de 
protecció de dades de caràcter personal. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, manifesta la seva conformitat, sempre que es publiqui 
l’ordenança en el BOIB, ja que l’Ordenança reguladora del mercat municipal es va 
aprovar en un ple de l’any 2007 i es va publicar definitivament l’any 2008. 
 
La resta de portaveus manifesten la seva conformitat amb l’ordenança. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Aprovar provisionalment l’Ordenança per la qual s’aprova la cancel·lació de 2 fitxers 
de dades de caràcter personal, la modificació de 7 fitxers de dades de caràcter personal i 
la creació de 8 fitxers de dades nous de caràcter personal de l’Ajuntament d’Artà. 
 
2. Concedir audiència prèvia a les associacions veïnals i de defensa de les persones 
consumidores i usuàries establertes en el seu àmbit territorial que estiguin inscrites en el 
registre municipal d’associacions veïnals i que el seu fi tengui relació directa amb 
l’objecte de la disposició. 
 
3. Exposar al públic, mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB i en el tauler 
d’anuncis de l’Ajuntament, l’acord provisional durant el termini de trenta dies hàbils, 
comptadors a partir de l’endemà de la publicació de l’anunci d’exposició. Si transcorre 
el període d’exposició pública sense que s’hagin presentat reclamacions, els acords 
provisionals es consideraran aprovats definitivament. 
 
 



7. Acceptació, si s’escau, de la proposta de cessió dels terrenys ubicats a la parcel·la 
67, polígon 14 
 
El batle explica la proposta que, copiada literalment, diu: 
 
<<Vista la sol·licitud que presenta Antònia Gili Esteva, com a promotora inicial del Pla 
parcial del sector 1, Sos Monjos, en la qual aporta els terrenys ubicats en la parcel·la 67, 
polígon 14, per donar acompliment a la clàusula primera del conveni signat dia 23 de 
novembre de 2006; 
 
Vist l’informe emès per l’arquitecta municipal, que, copiat literalment, diu: 
 
“Vista la sol·licitud realitzada el 29 de maig de 2008, amb núm. de registre 2594, per la 
Sra. Antònia Gili Esteva, en la seva condició de promotora inicial del Pla parcial del 
sector 1, Sos Monjos, de les NS d’Artà, on es diu: 
 

I. Que amb ocasió de l’aprovació definitiva del Pla Parcial abans esmentat, es 

va discutir la possibilitat de que la Norma 9 del PTM resultàs d’aplicació al 

nostre cas, per la qual cosa finalment es va optar per signar un conveni que 

desbloquejàs la situació, en el que aquesta part es comprometia a aporta els 

terrenys que fossin necessaris per complimentar aquella Norma, i així 

s’estableix a la clàusula primera del conveni signat entre les parts amb data 

23 de novembre de 2006. 

II. Que, sens perjudici del que s’ha dit en anteriors escrits, i amb l’objecte de 

poder complimentar, en el seu cas, el que es va acordar en dit conveni, hem 

localitzat uns terrenys susceptibles de complir amb tots els requisits i que es 

corresponen amb la parcel·la 67 del polígon 14 d’aquest terme municipal, 

interessant ara el vist i plau municipal. 

 

Sol·licitem que es resolgui l’escrit presentat de conformitat amb el que s’ha exposat. 

  
Vist que s’ha sol·licitat verbalment informe a l’arquitecta municipal sobre l’aptitud de la 
parcel·la proposada per a la ubicació d’un gran equipament destinat a centre 
d’entrenament de cavalls, amb la finalitat que l’Ajuntament pugui acceptar la parcel·la 
proposada, de manera que es doni acompliment al segon dels pactes del conveni; 
 
INFORM: 
 
- En primer lloc, s’ha de dir que la finalitat d’adscriure aquests terrenys al sector 
urbanitzable de Sos Monjos és la de donar acompliment a les disposicions de la norma 
9 del PTM. 

 
S’ha d’advertir que, davant la problemàtica plantejada a diverses al·legacions a les 
NS, sobre la necessitat que el planejament reservi per a sistemes generals, de cessió 
obligatòria i gratuïta, el 20 % de la superfície del nou sòl de creixement destinat a ús 
residencial turístic o mixt i que computi com a tal creixement el sector de Sos Monjos, 
atès el seu estat de tramitació en el moment d’entrada en vigor del PTM, des d’aquesta 
corporació es va demanar informe al respecte al Departament de Territori del Consell 
de Mallorca. En data de 21 de febrer de 2008 el Servei d’Assistència Tècnica als 
Municipis del Consell de Mallorca emeté informe tot confirmant la necessitat 



d’aquesta reserva per a sistemes generals en els termes exposats. 
 
Precisament amb la finalitat de possibilitar que el planejament general pogués donar 
acompliment a l’exigència que estableix aquesta norma 9 del PTM, se signà, en data 
de 21 de novembre de 2006, un conveni urbanístic amb la representació dels 
promotors inicials del sector, mitjançant el qual es formalitzaren les condicions del 
compromís d’aquests de cedir els terrenys que han de constituir l’esmentada cessió 
destinada a sistemes generals. 

 
És en acompliment d’aquest conveni que la Sra. Antònia Gili Esteva comunica la 
localització dels terrenys que són objecte d’aquest informe tècnic. 

 
- Els terrenys que es proposen a l’escrit abans exposat, la parcel·la 67 del polígon 14, 
estan situats en sòl rústic amb la qualificació següent: 
- Segons les NS d’Artà, amb dada d’aprovació definitiva de 29 de juny de 1992, 

amb modificacions aprovades definitivament el 3 d’abril de 1998 i el 17 de 
novembre de 2000: paisatge protegit i a protegir. 

- Segons el PTM: SRG. 
- Segons la revisió de les NS, amb dada d’aprovació inicial de 30 de gener de 

2007: SRG. 
 
- La parcel·la en qüestió llinda en el seu vèrtex sud amb la línia ferroviària Palma-Artà 
i, per tant, està afectada en una part per la zona de domini públic, la zona de protecció 
i la línia límit de l’edificació que estableix la Llei 39/2003, de 17 de novembre, del 
sector ferroviari i, en el seu desenvolupament, el RD 2387/2004, de 30 de desembre, 
pel qual s’aprova el reglament del sector ferroviari. Per tant, qualsevol projecte que 
afecti aquestes proteccions requerirà informe favorable del Serveis Ferroviaris de 
Mallorca. 

 
- Es constata que una línia elèctrica d’alta tensió travessa la finca aproximadament pel 
centre en direcció nord-est a sud-oest. En aquest sentit, les edificacions que es 
projectin en aquesta parcel·la hauran d’acomplir les distàncies de seguretat establertes 
al Reglament de línies aèries d’alta tensió o a la normativa vigent en cada moment. 

 
- La superfície cadastral de la parcel·la és de 38.247 m2, superior a la cessió mínima 
exigida del 20 % de la superfície del sector urbanitzable Sos Monjos. 

 
- La norma 57 del PTM proposa una sèrie d’equipaments en l’àmbit dels principis de 
coordinació i programació entre les administracions públiques competents en matèria 
d’ordenació territorial, urbanística i sectorial. En el seu punt 3, d’equipaments 
esportius, relaciona, entre d’altres: 

 
Nous centres d’entrenament per a cavalls, de caràcter supramunicipal, a ubicar segons 
els criteris de la norma 58 d’aquest Pla. Podran ser públics o privats, però totes les 
instal·lacions i edificacions hauran de ser les estrictament relacionades amb la referida 
finalitat. 

  
- La norma 58 del PTM recull els criteris generals per implantar nous equipaments 
supramunicipals, d’acord amb criteris d’accessibilitat, demografia i proximitat 



d’equipaments existents en funció també del tipus d’equipament que s’ha d’implantar. 
Es considera que l’emplaçament proposat acompleix aquests criteris generals. 

 
- En el cas que l’Ajuntament d’Artà accepti aquests terrenys amb la finalitat descrita, 
s’han d’incorporar a les NS que es troben en tramitació tot reflectint que aquests 
terrenys s’adscriuen, per tal de donar acompliment a la cessió del 20 % de sistemes 
generals, al sector urbanitzable de Sos Monjos com a gran equipament, seguint el 
concepte que estableix la norma 6.2.a del PTM, destinat a centre d’entrenament de 
cavalls. 

 
CONCLUSIONS: 
 
Primera. La superfície de la parcel·la en qüestió és superior al 20 % de la superfície del 
sector urbanitzable Sos Monjos, essent aquesta la cessió mínima exigida per la norma 
9.1 del PTM. 
 
Segona. La parcel·la sembla susceptible de destinar-se a sistema general amb ús 
d’equipament esportiu, centre d’entrenament de cavalls, si bé s’ha de deixar clar que 
l’efectiva autorització per a aquest ús resta condicionada a l’obtenció de les 
autoritzacions pertinents.” 
 
Per tot això, es proposa al Ple que adopti els acords següents: 
 
1. Acceptar la proposta de cessió dels terrenys ubicats en la parcel·la 67, polígon 14, 
perquè es pugui fer efectiva la cessió, en acompliment de la clàusula primera del 
conveni de dia 23 de novembre de 2006. 
 
2. Trametre aquest acord a la persona interessada.” 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, manifesta la seva conformitat, amb el desig que pugui 
ésser un al·licient perquè els cavallistes d’Artà puguin entrenar bé.  
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, manifesta la seva conformitat, i diu a l’Equip de Govern 
que sol·licitin una subvenció per dur a terme aquesta inversió. 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, diu que votarà en contra. A continuació, llegeix 
la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
“Els Verds-Esquerra d’Artà —i, abans, Esquerra Unida-Els Verds—, sempre ens hem 
oposat al Pla parcial de Sos Monjos, sector 1, per raons que hem fet públiques cada 
vegada que ha estat sotmès a debat a l’Ajuntament d'Artà, entre d’altres per les següents 
qüestions: 
 
1. La deficient estructura viària, no enllaçada a la rotonda de la carretera d’Alcúdia, que 
impedirà qualsevol proposta de circumval·lació i que saturarà la Gran Via i el carrer de 
Santa Margalida. 
2. El creixement sobredimensionat de sòl residencial destinat a unifamiliars i adossats, 
que no respon a la demanda social del municipi i que no preveu cap reserva de sòl per  a 
habitatges socials. 
3. La deficient distribució de les zones verdes. 



4. La deficient configuració de les parcel·les de sòl lucratiu que corresponen a la cessió 
a l’Ajuntament. 
5. La voluntat de desplaçar-hi el nou Centre de Salut, és a dir, d’ubicar-lo a les afores 
del poble, en comptes d’una ubicació més cèntrica i accessible a peu. 
 
Ara ens trobam que tampoc estava prevista la cessió del 20 % per a sistemes generals, i 
se’ns presenta una proposta del batle per situar aquesta cessió en una finca rústica 
adjacent a Son Catiu, proposta avalada per un informe d’una arquitecta contractada com 
a càrrec de confiança pel Sr. Batle. 
 
Davant d’aquesta proposta, a Els Verds-Esquerra, se’ns plantegen aquestes qüestions: 
 
1. En primer lloc, una qüestió formal. És Maria Llodrà l’arquitecta municipal d’aquest 
Ajuntament o és “una” arquitecta com qualsevol altra? Dit d’una altra manera, ens pot 
confirmar la secretària municipal, a la llum de la Llei 3/2007, de 27 de març de 2007, i 
sobretot del seu article 14.3 (que diu que “queden reservats al personal funcionari de 
carrera els llocs de feina i les funcions l’acompliment dels quals implica exercici 
d’autoritat, fe pública o assessorament legal, control i fiscalització interna de la gestió 
economicofinancera i pressupostària, els de comptabilitat i tresoreria, els de caràcter 
tècnic i administratiu, els que comporten prefectura orgànica i, en general, els que es 
reserven a aquest personal per a una major garantia de l’objectivitat, imparcialitat i 
independència en l’exercici de la funció, així com els que impliquen una participació 
directa o indirecta en l’exercici de la potestat pública i en la salvaguarda dels interessos 
generals de la comunitat autònoma”), si Maria Llodrà és legalment competent per 
informar al plenari aquestes propostes, o és preceptiu l’informe d’un/a arquitecte 
municipal, i no de qualsevol arquitecte o d’una contractada com a càrrec de confiança? 
 
2. A l’informe de l’arquitecta Llodrà es fa referència a l’acompliment de la norma 9 del 
PTM, però (negligentment, o potser voluntàriament) s’omet el seu apartat 3: 
 
“3. Als efectes de la cessió obligatòria i gratuïta d’aquestes superfícies, el planejament 
general inclourà o adscriurà, segons sigui el cas, el sòl reservat per a sistemes generals 
als sectors de sòl urbà sense urbanització consolidada i als de sòl urbanitzable o apte per 
a la urbanització que respectivament es delimitin o classifiquin, segons sigui el cas, a 
partir de l’entrada en vigor d’aquest Pla territorial.”  
 
I és que resulta que la parcel·la proposada com a futur equipament hípic no està 
classificada com a sistema general, fins i tot la contigua, la voltadora de Son Catiu, 
tampoc no té aquesta classificació. Per tant, com es pot fer una cessió per a sistemes 
generals d’una parcel·la que ni les NS en vigor ni les que es troben aprovades 
inicialment preveuen com a sistema general? 
 
3. Ens trobam que hi ha una parcel·la, a sa Carbona, de propietat municipal, comprada 
amb subvencions del Govern, que sí està classificada com a sistema general en sòl rústic 
per instal·lar un centre hípic, amb un projecte encomanat a l’arquitecte Sr. Serra, no 
sabem si ja pagat, i presentat al Consell i al Govern. És que la resta de grups municipals 
valoren com a prioritari tenir dos centres hípics a Artà? Tudarem els doblers públics 
invertits en la compra d’uns terrenys (que Els Verds ja vam rebutjar per la seva 
ubicació) i la redacció del projecte? 
 



4. Les mateixes fonts a què hem fet referència, ens han informat del seu absolut 
desconeixement de la proposta d’instal·lacions hípiques a Son Catiu. Ha consultat 
l’Equip de Govern la seva proposta al Club Hípic d’Artà? Quan? Com? S’ha manifestat 
al respecte, el Club? 
 
5. Seguint amb el tema hípic, si es vol plantejar una instal·lació hípica de caire educatiu 
i esportiu, no seria més aconsellable situar-la a les proximitats dels centres educatius i 
esportius de l’Institut, Na Caragol i el Poliesportiu? O al costat de la nova escola de 0-6 
anys, al camí del Pou Rafal? 
 
6. Però, és que tots els equipaments prevists (encara que ja es veu que no estaven 
prevists) per les NS d’Artà han de ser de caire hípic? I el punt verd de la Colònia? I la 
necessitat d’ampliar les aules d’assaig del Teatre Municipal per al Centre Dramàtic, 
adquirint algun edifici annex, no es podien plantejar també? Com es decideixen les 
prioritats relatives a sistemes generals? La cessió de terrenys que es demana a les 
figures de planejament dels sectors urbanitzables té per objecte la dotació de sòl al 
sector, per al conjunt del terme municipal. El seu propòsit és que es puguin construir els 
equipaments religiosos, funeraris, sanitaris, assistencials, docents i esportius. S’entén 
que s’ha d’aplicar aquesta cessió als terrenys inclosos dins del sector urbanitzable. 
Encara més, en el cas de les Illes Balears, que tenen la limitació del creixement urbà 
determinat per les Directrius d’ordenació territorial. És un frau pretendre que aquestes 
cessions es puguin fer fora del sector de sòl urbanitzable, encara més si es pretén fer-ho 
dins sòl rústic, com és el cas.  
 
7. Ara ens trobam que les NS no tenen prevista cap ubicació dels sistemes generals (ni 
tan sols el punt verd de la Colònia), perquè és “doctrina” en aquest ajuntament, tant per 
a UM com per al PSOE, i abans per als Independents i PP, que no es pot classificar com 
a sistema general cap metre quadrat ni en rústic ni en urbà si prèviament no s’ha 
aconseguit la propietat del terreny o s’ha arribat a un acord amb el propietari. En resum, 
és “doctrina” la subordinació dels interessos públics als privats i el resultat real és una 
molt deficient planificació urbanística. La paradoxa del cas és que aquesta planificació 
és tant deficient que arriba a bloquejar els interessos dels promotors, als quals està 
entregada la política municipal. Com que els sistemes generals no es varen planificar, ni 
les cessions del 20 % (que és un mínim, que l’Ajuntament fins i tot podria incrementar a 
les NS), ara resulta que no es pot donar acompliment a un requisit per a l’aprovació del 
Pla parcial de Sos Monjos. 

 
Per tot això, fins a l’adaptació de les NS al PTM, fins que no es fixin on han d’anar els 
sistemes generals als quals fa referència la norma 9 (corresponents no sols al pla parcial 
de Sos Monjos, sinó a la resta de plans parcials i unitats d’actuació que suposen 
creixement residencial o turístic), el pla parcial de Sos Monjos romandrà aturat. Una 
altra alternativa, que per a Els Verds-Esquerra seria la més desitjable, seria la redacció 
d’un nou i revisat pla parcial de Sos Monjos, que inclogués el sistema general hípic, o 
una part d’aquest almanco, i que resolgués el cúmul de despropòsits que presenta 
l’actual pla parcial. 
 
Una altra conseqüència derivada de tot això és que, previsiblement, els cavallistes es 
trobaran en la pitjor de les situacions, perquè aquesta cessió, de tot punt il·legal al nostre 
entendre —perquè no s’ajusta al PTM—, tendrà com a conseqüència la paralització del 
projecte de Centre Hípic de sa Carbona, per la nova ubicació a Son Catiu, que no podrà 



anar endavant fins a l’adaptació de les NS d’Artà al PTM. Els cavallistes seran utilitzats 
(i maltractats) per netejar la cara dels interessos dels promotors de Sos Monjos. 

 
I hem de recordar que, un any i mig després de l’aprovació inicial, encara ni tan sols no 
s’han contestat les al·legacions presentades, i tot apunta que aquest tercer intent de 
revisió de les NS acabarà com els anteriors, decaient, després d’haver consumit els dos 
anys de suspensió de llicències. Paradoxalment, l’únic que defensa el territori urbà i 
rústic de noves agressions del totxo serà (és) la crisi del sector de la construcció, i de 
cap manera la voluntat política d’un consistori entregat al poder de promotors i 
constructores.”  

 
Els reunits acorden, per 11 vots a favor (UM, PSOE, UIA i PP) i 1 vot en contra 
(EV/ERC): 
 
1. Acceptar la proposta de cessió dels terrenys ubicats a la parcel·la 67, polígon 14, 
perquè es pugui fer efectiva la cessió, en acompliment de la clàusula primera del 
conveni de 23 de novembre de 2006. 
 
2. Trametre aquest acord a la persona interessada. 
 
 
8. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel batle, portaveu del Grup 
Municipal d’Unió Mallorquina, relativa al Pla d’acció municipal contra el canvi 
climàtic 
 
La regidora de Desenvolupament Rural (Local), Comerç, Participació Ciutadana i Medi 
Ambient, Sra. Massanet, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
“Des de l’any 1972 cada 5 de juny se celebra a tot el món el Dia Mundial del Medi 
Ambient, instaurat per l’ONU, mitjançant la 2994 (XXVII), com a primer acte de la 
Conferencia d’Estocolm sobre el medi humà. 
 
Els objectius de la declaració d’aquest dia tan assenyalat no són altres que 
conscienciejar i sensibilitzar l’opinió mundial, intensificant l’atenció i l’acció política i 
aconseguir que les persones es converteixin en agents actius del desenvolupament 
sostenible i equitatiu, promoure el paper fonamental de les comunitats en el canvi 
d’actitud vers els temes ambientals i fomentar la cooperació com a base per a garantir 
que totes les nacions i totes les persones gaudeixin d’un futur més pròsper i segur. 
 
Avui, dècades després, es constata que no tot s’ha fet bé i que la humanitat, en el seu 
conjunt, ha de fer front a l’amenaça del canvi climàtic que pot trastocar les esperances 
de vida de milions de persones i provocar la desaparició d’innombrables espècies 
d’éssers vius. 
 
Retrobar el camí perdut i adequar les necessitats de desenvolupament i de qualitat de 
vida de manera respectuosa pels recursos que ens ofereix el nostre entorn natural només 
es podrà aconseguir si s’implanten bones pràctiques mediambientals a tots els àmbits de 
l’activitat humana i es consoliden conductes i paràmetres de sostenibilitat a totes les 
societats. 
 



És per això que el Grup Municipal d’Unió Mallorquina a l’Ajuntament d’Artà proposa 
al Ple de la corporació l’aprovació dels següents 
 
ACORDS 
 
1. L’Ajuntament d’Artà es compromet fermament a elaborar el Pla d’acció municipal 
contra el canvi climàtic, d’acord amb les directrius del Pla d’acció de les Illes Balears 
contra el canvi climàtic impulsat per la Conselleria de Medi Ambient del Govern de les 
Illes Balears. 
 
2. L’Ajuntament d’Artà es compromet fermament, en el context del punt anterior, a 
promoure la participació ciutadana per aconseguir un govern municipal inspirat en els 
principis de la Cimera de Rio i el Protocol de Kioto.” 
 
La regidora esmentada, Sra. Massanet, diu que és una moció que demostra la implicació 
d’aquest Ajuntament en la lluita contra el canvi climàtic i es fa d’acord amb els dos 
punts que estableix la pròpia moció. 
 
En relació al punt 1 de la part dispositiva, diu la regidora, han assistit a reunions i tenen 
contacte directe amb la Direcció General, han llegit el document i hi estan d’acord.. Ens 
hi adherirem quan puguem i ens implicarem per seguir els punts i establirem un pla 
d’acció propi. 
 
En relació al punt 2 de la part dispositiva, es convocaran reunions obertes als ciutadans i 
als agents socials per estudiar formes d’acció conjunta per fer un Artà sostenible i que 
tengui cura del medi ambient. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que s’abstendrà en la votació. Diu que no veu clara la 
vinculació del Govern municipal amb el canvi climàtic. No veu que aquest Ajuntament 
estigui tan implicat amb el canvi climàtic. Finalment, demana que la implicació de 
l’Equip de Govern sigui major. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que a la comissió informativa ja varen dir que la 
moció és una declaració d’intencions. A més, diu que, si l’Equip de Govern hagués estat 
compromès amb el canvi climàtic, haurien dut una proposta més àmplia en què 
s’assenyalarien compromisos concrets amb el canvi climàtic. 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, diu que s’abstendrà en la votació. Informa que la 
confiança en la gestió del medi ambient és nul·la. 
 
La regidora de Desenvolupament Rural (Local), Comerç, Participació Ciutadana i Medi 
Ambient, Sra. Massanet, diu que li sorprenen aquestes intervencions municipals, ja que 
UM ha presentat aquesta moció a molts ajuntaments i s’hi han aprovat per unanimitat. 
Li estranya que a Artà s’aprovi amb els vots de l’Equip de Govern i del PP. Diu a la 
portaveu d’UIA que el Pla d’acció de la CAIB està en elaboració, que els ajuntaments 
s’hi adheriran en tenir els recursos, i que així ho va dir a les reunions. El fet de no donar 
suport a aquesta moció demostra un cop més que, al grup UIA, li agrada més crear 
alarma que no sumar esforços en pro del medi ambient. 
 
Al portaveu del PP, li dóna les gràcies i li recorda que el Pla d’acció de la CAIB s’està 



elaborant. 
 
Al portaveu d’EV/ERC, li diu que l’ha sorprès que un grup ecologista no voti a favor 
d’aquesta moció. 
  
Els reunits acorden, per 9 vots a favor (UM, PSOE i PP), 3 abstencions (UIA i 
EV/ERC), els punts següents: 
 
1. L’Ajuntament d’Artà es compromet fermament a elaborar el Pla d’acció municipal 
contra el canvi climàtic, d’acord amb les directrius del Pla d’acció de les Illes Balears 
contra el canvi climàtic impulsat per la Conselleria de Medi Ambient del Govern de les 
Illes Balears. 
 
2. L’Ajuntament d’Artà es compromet fermament, en el context del punt anterior, a 
promoure la participació ciutadana per aconseguir un govern municipal inspirat en els 
principis de la Cimera de Rio i el Protocol de Kioto. 
 
 
9. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel batle i la 1a tinenta de batle, 
relativa a la declaració de servei públic del tram Artà-Colònia de Sant Pere 

 
La regidora d’Hisenda, Sanitat i Serveis Socials, Sra. Servera, llegeix la moció, que, 
copiada literalment diu: 
 

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
El desenvolupament econòmic i social d’un territori té una íntima relació amb els seus 
sistemes de comunicació. Així, una bona xarxa de comunicacions permet un més àgil i 
segur intercanvi econòmic i una vertebració més sòlida del teixit que conforma 
qualsevol societat. 

 
És per això que les infraestructures han de ser segures i respectuoses amb el medi 
ambient i que, per aquest motiu, les administracions han de posar a l’abast dels 
ciutadans mecanismes de transport públic per enllaçar diferents indrets de la nostra 
geografia. 

 
El terme municipal d’Artà compta amb diversos nuclis de població, i, entre ells, el de la 
Colònia de Sant Pere, que congrega més de 500 persones empadronades i una població 
flotant de gairebé 4.000 habitants als mesos d’estiu. 

 
Actualment l’Ajuntament d’Artà presta el servei de transport públic entre ambdues 
poblacions en virtut d’un conveni signat entre el consistori i el Consorci de Transports 
de Mallorca (CTM), depenent de la Conselleria de Mobilitat i Ordenació del Territori 
del Govern de les Illes Balears. 

 
Aquest conveni preveu la renovació de la prestació del servei de transport entre les 
poblacions d’Artà i la Colònia de Sant Pere (IB-26) i que, per tant, l’Ajuntament s’ha de 
fer càrrec, entre d’altres, d’una part de la despesa d’aquest servei. 
 
Des del govern d’aquest Ajuntament som conscients de la desraó d’aquest acord, que 



obliga les arques municipals a unes despeses que no serien necessàries si el tram fos 
reconegut com a servei públic de transport. 

 
Des de l’Equip de Govern som conscients del gran nombre d’usuaris que té aquest 
servei, incrementat sobretot als mesos d’estiu, i apostam per una xarxa de transport 
públic entre els diferents nuclis urbans del municipi. 
 
A més, actualment existeix una línia de transport públic que va des d’Alcúdia a Cala 
Rajada i que, per tant, el servei es presta per part de la comunitat autònoma. Una solució 
seria que aquest mateix servei es pogués aturar a la Colònia de Sant Pere. 
 
El nostre municipi, en aquest sentit, es troba discriminat respecte de les altres 
poblacions, ja que entenem que la xarxa de transport públic ha de ser subvencionada per 
igual, des de les administracions supramunicials, i, en aquest cas, els artanencs i 
artanenques, coloniers i colonieres, paguen amb els seus tributs un servei que als altres 
pobles paga el Govern. 

 
En base a tot el que s’ha exposat, proposam al Ple que adopti el següent 

 
ACORD: 

 
Instar la Conselleria de Mobilitat i Ordenació del Territori del Govern de les Illes 
Balears a fer les gestions oportunes perquè, amb la màxima celeritat possible, es declari 
servei públic el tram Artà-Colònia de Sant Pere (IB-26) i que les despeses d’aquest 
servei vagin a càrrec del Govern.” 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que tenen entès que aquest tram està declarat com a 
servei públic. En l’anterior legislatura, diu la Sra. Tous, la Conselleria va voler rescatar 
la concessió d’Aumasa i no va poder, perquè era un preu molt alt. També diu que els 
han dit que tots els ajuntaments paguen per aquest servei. Considera que no és una 
quantitat molt elevada. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que no sabia el que acaba d’apuntar UIA. Només 
seria un servei d’anada i un altre de tornada. Presenta l’esmena següent: 
 
“Sempre que no minvi el nombre de trajectes de la Colònia de Sant Pere.” 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, també manifesta la seva conformitat. 
 
Seguidament, se sotmet a votació l’esmena presentada pel PP, la qual s’aprova per 
unanimitat. 
 
Els reunits acorden, per 10 vots a favor (UM, PSOE, PP i EV/ERC) i 2 abstencions 
(UIA): 
 
Instar la Conselleria de Mobilitat i Ordenació del Territori del Govern de les Illes 
Balears a fer les gestions oportunes perquè, amb la màxima celeritat possible, es declari 
servei públic el tram Artà-Colònia de Sant Pere (IB-26) i que les despeses d’aquest 
servei vagin a càrrec del Govern, sempre que no minvi el nombre de trajectes de la 
Colònia de Sant Pere. 



 
 
10. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel regidor d’EV-Esquerra 
d’Artà, relativa a instar el Ministeri de Cultura, el Consell de Mallorca i el Govern 
de les Illes Balears, a participar del funcionament regular de la fundació pública 
Teatre d’Artà 

 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, llegeix la moció que, copiada literalment, diu: 

 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
1. Atès que el Teatre d’Artà es consolida com a tret diferenciador i de valor, tant en 
termes quantitatius com  qualitatius, del municipi d’Artà, esdevenint-se centre d’atenció 
de l’illa en distintes ocasions cada any amb l’organització i desenvolupament del Cool 
Days Festival, de la Mostra de Teatre Escolar i de l’Escola del Teatre, adscrita a 
l’Escola Superior d’Art Dramàtic, a la qual assisteixen, comptant els seus diferents 
cursos, uns 200 alumnes. 
 
2. Atès que aquesta entitat, encara que es troba en una localitat petita com la nostra, mou 
anualment un públic aproximat d’unes 30.000 persones, que s’ha convertit en un 
element central en la dinàmica cultural dels artanencs i de la gent de la comarca, i on 
troben espai de representació dels seus espectacles les companyies locals. 
 
3. Atès que el municipi d’Artà no disposa de grans entrades econòmiques com la resta 
de municipis litorals de l’illa, podent oferir encara a dia d’avui un paisatge no del tot 
degradat i d’altres productes amb valor afegit, com ara el seu patrimoni cultural i 
històric. 
 
4. Atès que, tant en vista d’un desenvolupament econòmic sostenible com en vista de les 
crisis econòmiques de caràcter cíclic, les administracions tenen el deure de fomentar 
alternatives de creació de riquesa múltiples i diferenciadores, que no facin caure un 
territori en cap monocultiu productiu i/o econòmic, com ara només el turisme de 
masses, residencial o la construcció. 
 
5. Atès que el Instituto Nacional de las Artes Escénicas y de la Música (INAEM) ha 
anunciat un ambiciós projecte, amb una planificació per al període 2008-2012, amb deu 
objectius considerats clau, entre els quals es troba la creació d’una xarxa estatal 
pedagògica d’arts escèniques i musicals. 
 
6. Atès que el Consell de Mallorca i el Govern de les Illes Balears participen del 
Patronat de distintes fundacions de teatre de les illes, tant públiques com privades, com 
ara la Fundació Teatre del Mar, i que, en aquest cas, hi fan una aportació anual de 
44.000 euros. 
 
7. Atès el que regulen els articles 9-10 dels Estatuts de la Fundació Teatre Municipal 
d’Artà, sobre la naturalesa, la composició i el mandat” del Patronat d’aquesta Fundació, 
que estipulen una estretíssima vinculació entre la composició del consistori de 
l’Ajuntament d’Artà i la dels membres de l’esmentat Patronat, essent així, per exemple, 
que el president del Patronat és, estatutàriament, “el Sr. Batle de l’Ajuntament d’Artà”. 
 



8. Atès que, el passat dia 7 de març, la Gerència de la Fundació Teatre d'Artà, a través 
del batle d’Artà i president d’aquest Patronat, ja va sol·licitar a les esmentades 
institucions supramunicipals una participació d’aquest tipus, així com l’ajuda en termes 
d’assessorament, expressant que “així es va acordar, per unanimitat, a la reunió del 
Patronat del passat 13 de desembre de 2007, sense que, a dia d’avui, s’hagi obtingut cap 
resposta, afirmativa o negativa. 
 
9. Atès que, com a regidor de l’Ajuntament d’Artà del grup municipal Els Verds-
Esquerra, vaig procedir correctament, en temps i forma, a la proposta per a la discussió i 
aprovació d’una moció el contingut propositiu de la qual era idèntic a allò acordat per 
unanimitat, segons la carta del batle d’Artà i president del Patronat de la Fundació 
Teatre d’Artà, el passat dia 13 de desembre de 2007, i també idèntic al d’aquesta 
proposta elevada al Patronat d’aquesta fundació pública artanenca. 
 
10. Atès que l’esmentada moció va ser retirada de l’ordre del dia de la sessió ordinària 
per les suposades raons, contradictòries amb l’exposat als anteriors punts 6, 7 i 8 
d’aquest escrit, que “una proposta com aquesta ha de ser debatuda primer en sessió del 
Patronat de la Fundació Teatre d’Artà” i que “l’Ajuntament d’Artà no ha de prendre 
decisions que podrien suposar immiscir-se en les tasques que li són pròpies al Patronat 
de la Fundació Teatre d’Artà”. 

 
Per tots els motius exposats, aquest regidor proposa al Ple que adopti els següents  
 
ACORDS: 

 
1. Ratificar la decisió presa, per unanimitat dels assistents, a la sessió del Patronat de la 
Fundació Teatre d’Artà, el passat dia 13 de desembre de 2007, relativa a instar la 
Conselleria de Cultura i el Consell de Mallorca a nomenar representants d’aquestes 
institucions com a patrons d’aquesta Fundació i sol·licitar-los, així mateix, 
assessorament en temes culturals i de gestió, així com aportacions econòmiques. 
 
2. Sol·licitar el mateix al Ministeri de Cultura.” 
 
El regidor d’UIA, Sr. Obrador, manifesta la seva conformitat. Diu que s’haurà de fer 
una modificació dels Estatuts; i, en relació a l’aportació econòmica, diu que aniria bé 
que l’Ajuntament pogués restar la seva aportació. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, també manifesta la seva conformitat. Diu que la 
modificació dels Estatuts es podria fer des de ja. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Ratificar la decisió presa, per unanimitat dels assistents, a la sessió del Patronat de la 
Fundació Teatre d’Artà, el passat dia 13 de desembre de 2007, relativa a instar la 
Conselleria de Cultura i el Consell de Mallorca a nomenar representants d’aquestes 
institucions com a patrons d’aquesta Fundació i sol·licitar-los, així mateix, 
assessorament en temes culturals i de gestió, així com aportacions econòmiques. 
 
2. Sol·licitar el mateix al Ministeri de Cultura. 

 



 
11. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel regidor d’EV-Esquerra 
d’Artà, relativa a instar el Govern de les Illes Balears a possibilitar que els 
facultatius que exerceixen a la nostra comunitat autònoma puguin administrar 
cànnabis en les formes que creguin convenients i que siguin beneficioses per als 
pacients 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, llegeix la moció presentada, que, copiada 
literalment, diu: 
 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
1. Atesa la Proposició no de llei del Grup Parlamentari Socialista presentada el passat 
dia 24 de juny al Parlament de les Illes Balears (expedient 7-2008/PRON-0091, de 30 
de juny de 2008), admesa a tràmit per la Mesa de la mateixa institució el passat dia 2 de 
juliol de 2008, i que té per objectiu la instància al Parlament al Govern de les Illes 
Balears per a què dugui a terme “les actuacions necessàries per tal que, com més aviat 
millor, els facultatius que exerceixen a la nostra comunitat autònoma puguin administrar 
cànnabis en les formes que creguin convenients i que siguin més beneficioses per als 
pacients”. 
 
2. Atesa l’exposició de motius de l’esmentada Proposició no de llei, que diu el següent: 
 
“Al llarg de la història, la humanitat ha emprat diverses substàncies per curar malalties 
o pal·liar els sofriments produïts per aquestes. Entre aquestes substàncies, hi trobam el 
cànnabis, una de les més antigues i usada en diferents cultures, entre elles la nostra, i 
que va tenir un ús terapèutic, fins i tot a la medicina oficial fins als anys 30, en els quals 
va ser prohibida als Estats Units per diverses raons, cap d’elles de caràcter científic o 
mèdic i, posteriorment, es va estendre aquesta prohibició a la resta de països 
occidentals. Molt recentment, atenent una demanda social, s’han dut a terme diversos 
estudis per tal de comprovar la seva efectivitat en el tractament dels efectes secundaris 
produïts per diferents malalties, com pot ser la sida, el càncer, el glaucoma, etc. Atès 
que aquests estudis han donat uns resultats elevadament positius en la millora de la 
qualitat de vida dels pacients que han estat medicats amb extracte del cànnabis”. 
 
3. Atès que el Parlament de Catalunya ja ha aprovat dues resolucions que instaven el 
Govern de la Generalitat, d’una banda, a fer les gestions necessàries per aconseguir l’ús 
terapèutic del cànnabis i, de l’altra, a impulsar un projecte d’investigació sobre l’ús 
terapèutic dels derivats del cànnabis (Resolució 646/VI del Parlament de Catalunya, 
sobre les gestions per a l’ús terapèutic del cànem indi (“cannabis sativa var. indica”), i 
Resolució 1721/VI del Parlament de Catalunya, sobre l’elaboració d’un projecte 
d’investigació de l’ús terapèutic del cànem indi (“cannabis sativa”), respectivament).  
 
4. Atès que el Departament de Salut de la Generalitat de Catalunya va fer públics, el 
passat dia 9 d’abril, els resultats del Programa pilot de l’ús terapèutic del cànnabis, els 
quals demostraven, entre d’altres conclusions, que derivats estandarditzats d’aquesta 
planta actuen com a coadjuvant del tractament de dolor neuropàtic en pacients amb 
esclerosi múltiple, així com en l’espasticitat per esclerosi múltiple, dolors neuropàtics 
de diversa etiologia, en tractament de pacients amb diagnòstic de síndrome d’anorèxia-
caquèxia per càncer o SIDA i en tractament de pacients que pateixen nàusees i vòmits 



secundaris al tractament de la quimioteràpia. Els resultats publicats mostren que la 
meitat dels pacients que han rebut el tractament es mostren satisfets, ja que han percebut 
una millora en la seva simptomatologia. Els pacients amb esclerosi múltiple que s’han 
mantingut en tractament han percebut una millora del seu dolor i/o de la seva 
espasticitat. Els pacients amb dolor neuropàtic també han manifestat una certa millora 
del seu dolor. A la majoria de pacients amb síndrome d’anorèxia-caquèxia, els ha 
millorat la gana i els pacients amb quimioteràpia que s’han mantingut en tractament han 
percebut una millora de les nàusees i els vòmits.  
 
Per tots els motius exposats, aquest regidor proposa al Ple que adopti els següents 
 
ACORDS: 
         
1. L’Ajuntament d’Artà expressa el seu acord amb la Proposició no de llei del Grup 
Parlamentari Socialista presentada el passat dia 24 de juny al Parlament de les Illes 
Balears (expedient 7-2008/PRON-0091, de 30 de juny de 2008). 
 
2. Instar el Govern de les Illes Balears a dur a terme les actuacions necessàries per tal 
que, com més aviat millor, els facultatius que exerceixen a la nostra comunitat 
autònoma puguin administrar cànnabis en les formes que creguin convenients i que 
siguin més beneficioses per als pacients. 
 
3. Trametre aquest acord al Parlament de les Illes Balears i a la Conselleria de Salut del 
Govern de les Illes Balears.” 
 
El batle manifesta la conformitat de l’Equip de Govern, tot que segueixen pensant que 
aquesta moció s’havia d’haver presentat a instàncies dels serveis sanitaris. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que està a favor de la moció, que ja ha estat aprovada 
en el Parlament. Diu que és lícit que s’aprovi la moció en aquest Ajuntament i considera 
que no és necessari que la presentin els serveis sanitaris. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que no estan en contra de la facultat terapèutica del 
cànnabis. No obstant això, diu que no veuen clar donar suport a la moció presentada per 
un grup polític i no pel sector sanitari. Opina que l’acord s’ha de trametre al Govern 
estatal, en lloc del Govern balear, com diu la moció. Finalment, diu que s’abstendrà en 
la votació. 
 
La regidora d’Hisenda, Sanitat i Serveis Socials, Sra. Servera, diu que la proposició no 
de llei no està aprovada, que només està admesa a tràmit. 
 
Els reunits acorden, per 10 vots a favor (UM, PSOE, UIA i EV/ERC) i 2 abstencions 
(PP): 
 
1. L’Ajuntament d’Artà expressa el seu acord amb la Proposició no de llei del Grup 
Parlamentari Socialista presentada el passat dia 24 de juny al Parlament de les Illes 
Balears (expedient 7-2008/PRON-0091, de 30 de juny de 2008). 
 
2. Instar el Govern de les Illes Balears a dur a terme les actuacions necessàries per tal 
que, com més aviat millor, els facultatius que exerceixen a la nostra comunitat 



autònoma puguin administrar cànnabis en les formes que creguin convenients i que 
siguin més beneficioses per als pacients. 
 
3. Trametre aquest acord al Parlament de les Illes Balears i a la Conselleria de Salut del 
Govern de les Illes Balears. 
 
 
12. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel regidor d’EV-Esquerra 
d’Artà, relativa a instar el Departament de Cultura i Patrimoni del Consell de 
Mallorca a executar el projecte per a la recuperació i posada en valor del 
monument de Bellpuig, consistent en la reforma del monestir i l’església de 
Bellpuig com a lloc de visita i en la dignificació i revitalització del conjunt 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, llegeix la moció presentada, que, copiada 
literalment, diu: 
 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
1. L’orde dels premonstratesos va arribar a Mallorca amb les tropes del Comte Urgell, 
que s’havien unit a les del rei Jaume I el 1229 per conquerir l’illa. Acabada la 
conquesta, fundaren una església dedicada a Santa Maria de Bellpuig, que se situà al 
costat de la Porta de la Conquesta. Aviat deixaren Ciutat i es traslladaren a Artà. El 
priorat de Nostra Dona Santa Maria d’Artà es va formalitzar el 1240, sent el seu 
promotor Ramon de Torrella, primer bisbe de Mallorca. A més d’edificar el monestir, 
els monjos passaren a administrar les extenses propietats i aportaren importants 
coneixements agrícoles i ramaders. La decadència de l’orde a Catalunya, al llarg del 
segle XIV, també va comportar una important decadència de l’orde a Mallorca. Durant 
dècades l’església i el monestir romangueren tancats i passà a ser una explotació 
agrícola i ramadera, que va comportar un canvi d’ús de l’edifici, passant l’església com 
a magatzem de gra. Aquestes noves funcions varen suposar la pràctica desaparició de 
les estructures monàstiques. Al llarg del XVII tornà al culte i durant el XVIII va sofrir 
importants reformes, documentades per Berard. Al llarg del s. XIX l’església va 
funcionar com a llatzeret i després tornà a ser una explotació agrícola, transformant-se 
l’església en casa de pagès. L’any 1998 la família Truyols Rovira va fer acta de donació 
al Consell de Mallorca i es va començar un projecte d’estudi i restauració que encara 
continua. Malgrat les transformacions, el conjunt de Bellpuig és una de les fites de 
l’arquitectura denominada de repoblament. L’església, de planta rectangular, té la nau 
dividida en quatre trams, mitjançant tres arcs diafragma que arrenquen d’unes pilastres 
laterals, rematades per un capitell en forma d’imposta, decorat amb puntes de diamant. 
L’exterior es defineix per la coberta de teulada a dos aiguavessos i l’espadanya. A la 
façana lateral s’obre el portal principal d’arc de mig punt, amb impostes esculturades 
amb punta de diamant. 
 
2. Atès que la Llei 16/1985, de 25 de juny (BOE núm. 155, de 29-06-1985), del 
patrimoni històric espanyol, diu que “els ajuntaments cooperaran amb els organismes 
competents per a l’execució d’aquesta Llei en la conservació i custòdia del patrimoni 
comprès al seu terme municipal, adoptant les mesures oportunes per tal d’evitar el seu 
deteriorament, pèrdua o destrucció. Notificaran a les administracions competents 
qualsevol amenaça, dany o pertorbació de llur funció social que aquests béns pateixin, 
així com les dificultats i necessitats que tenguin per a la cura d’aquest béns. Exerciran, 



així mateix, les restants funcions que tenguin expressament atribuïdes en virtut 
d’aquesta Llei” (art. 7); que “1. Les persones que observin perill de destrucció o 
deteriorament en un bé integrant del patrimoni històric hauran de, com més aviat millor, 
posar-ho en coneixement de l’Administració competent, la qual comprovarà l’objecte de 
la denúncia i actuarà d’acord amb el que aquesta llei disposa. 2. Serà pública l’acció per 
a exigir davant els òrgans administratius i els tribunals contenciosos administratius el 
compliment d’allò previst en aquesta Llei per a la defensa dels béns integrants del 
patrimoni històric” (art. 8). 
 
3. Atès que aquest conjunt ha estat declarat bé d’interès cultural (BIC) (BOIB núm. 100, 
de 12-07-2003, i BOE núm. 295, de 08-12-2004), amb la categoria de “monument”; que 
“els béns integrants del patrimoni històric hauran de ser conservats, mantinguts i 
custodiats pels seus propietaris o, en el seu cas, pels titulars de drets reals o pels 
posseïdors d’aquests béns” (art. 36.1); i que “els poders públics procuraran per tots els 
mitjans de la tècnica la conservació, consolidació i millora dels béns declarats d’interès 
cultural [...]. En el cas del béns immobles, les actuacions a què es refereix el paràgraf 
anterior aniran encaminades a llur conservació, consolidació i rehabilitació, i evitaran 
els intents de reconstrucció [...]” (art. 39.1-2). 
 
4. Atès el que disposa la Llei 12/1998, de 21 de desembre, del patrimoni històric de les 
Illes Balears (BOIB núm. 165, de 29-12-1998), en especial els seus articles 2 
(col·laboració entre les administracions públiques [apartat 2]: “Les administracions 
públiques actuaran sota el principi de la cooperació institucional i com a conseqüència 
coordinaran la seva actuació i es proporcionaran recíprocament la informació necessària 
per a l’exercici adequat de les seves competències.”), 22 (protecció general [ap. 3]: “Els 
poders públics promouran, per tots els mitjans al seu abast, la conservació, la 
consolidació i la millora dels béns integrants del patrimoni històric de titularitat pública 
i privada.”), 26 (deure de conservació: “Els propietaris, titulars de drets o simples 
posseïdors de béns d’interès cultural o catalogats tenen el deure de conservar-los, 
mantenir-los i custodiar-los de tal manera que se’n garanteixi la salvaguarda dels valors. 
L’ús a què es destinin aquests béns ha de garantir-ne la conservació.”), 89 (“El Govern 
de les Illes Balears ha de promoure els projectes educatius d’investigació i 
desenvolupament per a la conservació i el manteniment del patrimoni històric de les 
Illes Balears. d’inversions i ajudes al patrimoni històric, així com les actuacions de 
foment, sense perjudici de les facultats que es reservi el Govern de les Illes Balears.”), 
91 (competències administratives del Govern de les Illes Balears [ap. 8]: “Les relacions 
i la col·laboració amb l’Administració general de l’Estat i d’altres ens públics per a 
l’execució d’actuacions de defensa del patrimoni històric.”), 92 (competències 
administratives dels consells insulars [ap. 7]: “L’elaboració, l’aprovació, la coordinació 
i l’execució dels programes d’inversions i ajudes al patrimoni històric, així com les 
actuacions de foment, sense perjudici de les facultats que es reservi el Govern de les 
Illes Balears”). 
 
5. Atès que existeix un projecte de reforma del monestir de Bellpuig com a lloc de visita 
i Centre d’Interpretació de les Esglésies del Repoblament del segle XIII a Mallorca per 
a la seva recuperació i posada en valor, guanyador l’any 2002 del concurs 
d’avantprojectes de tractament arquitectònic de l’antic monestir de Bellpuig i presentat 
l’any 2003 per la mateixa institució. 
 
6. Atès que l’Acord per a l’estabilitat política i el futur sostenible de les Illes Balears, 



signat el passat any 2007 pels partits que conformen l’actual Govern de les Illes Balears, 
inclou com a compromís la “valoració i restauració dels elements patrimonials i 
arqueològics a càrrec de l’1 % cultural”. 
 
7. Atès que, el passat dia 24 de maig de 2007, es publicava als mitjans de comunicació 
el compromís de Joana Lluïsa Mascaró Melià, llavors candidata del BLOC per Mallorca 
per presidir el Consell de Mallorca i actualment vicepresidenta del Consell de Mallorca 
i consellera del Departament de Cultura i Patrimoni, d’executar l’esmentat projecte, així 
com la denúncia de “l’estat d’abandó que pateix l’emblemàtic monestir propietat de la 
institució insular”. 
 
8. Atès que el municipi d'Artà, ateses les seves particulars característiques de 
conservació territorial i manca d’ingressos econòmics per activitats turístiques —
sobretot de les relacionades amb l’oferta coneguda com a “de sol i platja”— i el seu 
important patrimoni cultural i històric, té una gran necessitat de suport de les 
institucions supramunicipals, en especial el dirigit a la conservació i difusió del seu 
patrimoni cultural i històric i al fomenta de la desestacionalització de l’activitat turística 
i a la creació i difusió d’una oferta turística cultural i familiar. 
 
9. Atès que la consellera d’Educació i Cultura, Bàrbara Galmès (a través d’un 
comunicat de premsa de la Direcció General de Cultura) va expressar el passat dia 15 de 
juliol “el seu suport total al canvi d’orientació que l’Estat preveu imprimir a la seva 
política cultural en defensar la importància de donar un impuls decidit a les indústries 
culturals i consolidar el seu pes en el conjunt de l’economia en el context de recessió”; 
que, en la seva opinió, “aquest canvi en el tractament de la cultura es fa indispensable en 
un moment d’alentiment econòmic com el que s’està vivint [...] i que la cultura no es 
pot deixar de banda perquè és molt més que un factor de cohesió social, és un element a 
tenir en compte com a font alternativa que pot generar ingressos importants, que incita a 
la innovació i al desenvolupament i que crea ocupació”. 

 
Per tots els motius exposats, aquest regidor proposa al Ple que adopti els següents 
 
ACORDS: 
         
1. Instar el Departament de Cultura i Patrimoni del Consell de Mallorca a l’execució del 
projecte per a la recuperació i posada en valor del monument de Bellpuig, consistent en 
la reforma del monestir de Bellpuig com a lloc de visita, i a la construcció, al terme 
municipal d’Artà, d’un centre d’interpretació de les esglésies del repoblament del segle 
XIII a Mallorca. 
 
2. Instar aquesta institució insular, i l’Ajuntament d’Artà, a realitzar un esforç per a la 
coordinació i col·laboració entre totes les administracions per fer possible la consecució 
d’aquests objectius.” 
 
El batle diu que estan d’acord amb l’exposició de la moció, però que no hi votaran a 
favor, perquè creuen que aquesta feina ja està feta. Opina que han d’instar el Consell de 
Mallorca, com a propietari. 
 
El regidor d’UIA, Sr. Obrador, diu que va assistir a la reunió que va tenir el batle amb el 
Consell de Mallorca. No troba bé que el batle no hagi informat sobre això els regidors 



de l’oposició. Va entendre que el monestir està en una zona d’alt nivell de protecció i 
que, per això, no es poden fer moltes obres. Diu que pensen donar suport a aquesta 
moció.  
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que està a favor de la moció. Diu que els agradaria 
que tothom reconsideràs la seva postura. Creu que aquesta moció s’ha d’aprovar per 
unanimitat. 
 
El batle considera que és ridícul presentar una moció quan la feina està feta. Dóna la 
impressió que l’Equip de Govern no fa feina. 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, diu que aquesta moció és per donar suport a la 
feina feta per l’Equip de Govern. 
   
A continuació, se sotmet a votació la moció, la qual, per 5 vot a favor (EV/ERC, UIA i 
PP) i 7 vots en contra (UM i PSOE), no resulta aprovada per manca de quòrum en la 
votació. 
 
 
13. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel regidor d’EV-Esquerra 
d’Artà, relativa a l’estudi de les necessitats de transport escolar de la població 
d’entre 16 i 22 anys, per al seu desplaçament als centres educatius d’Artà i els 
municipis veïns per tal de dur a terme els seus estudis d’ensenyament secundari no 
obligatori (mòduls i batxiller), i per instar l’Equip de Govern a la dotació 
pressupostària d’un programa de beques per a les despeses de transport 
necessàries 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
1. Atès que la legislació actual no obliga les administracions amb competències 
educatives a la prestació gratuïta als majors de 16 anys del servei de transport escolar, 
per a la seva assistència a l’ensenyament secundari no obligatori (batxiller i mòduls 
professionals). 
 
2. Atès que actualment, per raons desconegudes i de manera completament irregular —
possiblement per la bona voluntat de l’empresa transportista que executa el servei de 
transport escolar—, els menors d’edat majors de setze anys són admesos als vehicles de 
transport escolar de forma gratuïta, fet que comporta, entre d’altres, seriosos riscs i 
problemes en cas d’accident, i entrebancs per als menors i les seves famílies en cas 
d’una senzilla interrupció del caràcter irregularment gratuït d’aquest servei. 
 
3. Atès que a d’altres municipis de Mallorca, com ara el de Sant Llorenç des Cardassar 
(vegeu Resolució de Batlia núm. 81/2008, de bases reguladores de beques per transport 
escolar), existeixen beques destinades als alumnes dels estudis de batxiller i mòduls (en 
el cas de Sant Llorenç, dotades amb una partida pressupostària de 22.000 euros, tant per 
al passat any 2007 com per a l’actual exercici pressupostari). 
 
4. Atès que és conegut l’elevat índex d’abandonament del estudis a la nostra illa, i que 



aquest índex es pot traslladar a la realitat municipal, segurament incrementat entre la 
població jove dels nuclis urbans de la Colònia de Sant Pere. 
 
5. Atès que mesures com les executades al municipi de Sant Llorenç tenen per objectiu 
fer més senzilla la continuació dels estudis i de la formació professional dels joves. 
 
Per tots els motius exposats, aquest regidor proposa al Ple que adopti els següents  
 
ACORDS: 
         
1. Instar l’Equip de Govern a efectuar urgentment un estudi de necessitats de transport 
escolar per a la població jove (entre els 16 i els 22 anys) dels nuclis urbans de la 
Colònia de Sant Pere. 
 
2. Si s’escau, prendre les mesures oportunes per a la dotació de beques per al transport 
escolar.” 
 
La regidora d’Educació, Sra. Sureda, diu que està d’acord amb què les administracions 
no tenen competències. Diu que en el municipi de Sant Llorenç no tenen institut i que, 
per tant, s’han de desplaçar a una altra població. L’Ajuntament destina molts doblers 
per a programes destinats a aquests al·lots. Finalment, diu que estan d’acord amb el 
primer punt de la moció. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, manifesta la seva conformitat amb la moció. Diu que, 
bàsicament, es tracta de fer un estudi i de veure quina quantitat suposarien les beques. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, demana que el primer punt de la moció es tracti de tota 
manera, independentment del resultat de la votació. Diu que els pareix imprescindible 
fer l’estudi de necessitats. 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, diu que no modifica la moció, ja que les beques 
vénen condicionades pel resultat de l’estudi. 
 
A continuació, se sotmet a votació la moció, la qual, per 5 vot a favor (EV/ERC, UIA i 
PP) i  7 vots en contra (UM i PSOE), no resulta aprovada per manca de quòrum en la 
votació. 
 
 
14. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel regidor d’EV-Esquerra 
d’Artà, relativa a instar la Direcció General de Costes i el Govern de les Illes 
Balears perquè prenguin les mesures necessàries per a l’adequada preservació i 
conservació del sistema dunar de sa Canova, i perquè, amb aquest objectiu, es doni 
continuació al Projecte d’ordenació de l’ús públic i ordenació del litoral i dunes de 
la platja de sa Canova del TM d’Artà, presentat a exposició pública el passat mes 
d’octubre de 2007 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 



1. Atès que el passat mes d’octubre es va fer anunci públic de l’inici del termini 
d’exposició pública i presentació d’al·legacions al Projecte d’ordenació de l’ús públic i 
ordenació del litoral i dunes de la platja de sa Canova del TM d’Artà per part de la 
Demarcació de Costes a les Illes Balears. 
 
2. Atès que el sistema dunar de sa Canova té un especial significat en termes de 
conservació i dimensions, a conseqüència de la seva protecció pel Parlament de les Illes 
durant els anys vuitanta del segle passat, davant la imminent urbanització i ús turístic 
massiu que aquesta comportava (declaració de l’espai com a ANEI). 
 
3. Ateses les problemàtiques que actualment afecten aquest espai natural protegit, 
conegudes per l’Administració estatal anteriorment esmentada; sense anar més lluny, la 
fitxa tècnica del LIC Na Borges (Na Borges ES5310029) destaca, com a 
“vulnerabilitat”, “La construcció i obertura de pistes, juntament amb els incendis 
forestals són les amenaces més importants en la major part de l’àrea. En la zona 
costanera la freqüentació tant a peu com a cavall o en vehicles tot terreny és intensa i no 
es troba regulada”; o les pàgines 72-73 del capítol sobre la descripció del sistema dunar 
del projecte de conservació Projecte d’ordenació de l’ús públic i ordenació del litoral i 
dunes de la platja de sa Canova del TM d’Artà (2007), de les quals transcrivim un 
extracte: 
 
“Las foredunes constituyen un cordón a lo largo de toda la parte superior de la playa, 
muy desestructurado i con importantes discontinuidades espaciales [...]. El 
desequilibrio que se observa en la zona se puede explicar, casi en su totalidad, a partir 
de alteraciones provocadas por las actuaciones antrópicas. La zona no se encuentra 
exenta de una importante frecuentación de visitantes, que transitan con vehículos por 
encima de estas morfologías provocando una fuerte degradación de la vegetación 
asociada a la dunas, y que es imprescindible para su formación i estabilidad. Esta 
presión ha llevado al cordón de foredunes a presentar áreas donde han sido arrasadas 
tanto la vegetación como la propia formación. En otros casos, i como episodio previo a 
su desaparición, esta zona presenta áreas con una degradación que ha reducido las 
morfologías a pequeños montículos alrededor de alguna matas de Ammophila arenaria 
[Borró]. En estos sectores muy degradados, [aparecen] multitud de canales de 
deflación. Esta situación de degradación del cordón de dunas delanteras, además de su 
desaparición tiene también efectos perjudiciales tanto para el equilibrio de la playa 
como para la desprotección de las primeras dunas del segundo cordón, más móviles. 
[...]”  
 
4. Atès que un projecte de regeneració i conservació semblant a l’esmentat a l’apartat 
número 1 d’aquesta moció ja va ser anunciat i presentat, l’any 2001, a exposició pública 
i presentació d’al·legacions, projecte que finalment no va ser executat. 
 
5. Atès que l’execució de la fase I del projecte en qüestió (2007) ha de ser finançada pel 
Conveni de col·laboració entre el Ministeri de Medi Ambient i el Govern de les Illes 
Balears per a actuacions en infraestructures de Costes (BOE núm. 105, de 2 de maig de 
2007). 
 
6. Atès que la Llei 5/2005, de 26 de maig, per a la conservació dels espais de rellevància 
ambiental (LECO), preveu al seu article 38.1 que el Govern de les Illes Balears ha de 
fixar les mesures de conservació necessàries que impliquin, si n’és el cas, plans de 



gestió adequats, específics o integrats en altres instruments de planificació, i les 
apropiades mesures reglamentàries, executives o contractuals, que responguin a les 
exigències ecològiques dels tipus d’hàbitats i de les espècies d’interès comunitari 
presents a les zones que formin part de la xarxa ecològica europea ‘Natura 2.000’. 
 
7. Atès que aquest espai està inclòs dins la figura de la Xarxa Natura 2000 (lloc 
d’importància comunitària (LIC) Na Borges ES5310029), i que el seu és hàbitat 
d’interès comunitari, inclòs a l’annex I de la Directiva Europea 92/43/CE “Hàbitats” i és 
d’un gran valor ambiental pels elements vegetals i animals que hi viuen. 
 
8. Atès que la Xarxa Natura 2000 inclou l’hàbitat “Dunes litorals amb Juniperus spp” 
(codi 2250) al llistat d’hàbitats vulnerables, que especifica que entre les seves principals 
pressions i amenaces són la hípica i els vehicles motoritzats, i atès que aquest tipus 
d’hàbitat és un dels que es troben dins el LIC Na Borges (ES5310029). 
 
9. Atès el Reglament pel qual es regula la circulació de vehicles als espais naturals del 
municipi d'Artà, aprovat per unanimitat pel Ple de l’Ajuntament d’Artà en sessió 
ordinària de dia 26 de juliol de 2005, en vigor des del dia 11 de juliol de 2006, l’article 
9.a del qual prohibeix específicament “circular per platges, sistemes dunars i zones 
costaneres protegides”. 
 
10. Atès que, molt recentment (nota informativa de dia 11 de juliol de 2008), la Direcció 
General de Biodiversitat de la Conselleria de Medi Ambient va presentar un pla de 
gestió i conservació dels sistemes dunars de es Trenc i sa Ràpita que ha d’impedir “la 
intrusió antròpica als sistemes dunars per evitar que es malmetin els elements naturals 
que allotgen” i atès el seu caràcter de LIC (es Trenc - Salobrar de Campos ES0000037). 
I atès que, a més, s’ha procedit a la contractació de set treballadors vigilants 
informadors que aquest estiu es dedicaran a informar la gent de la importància d’aquests 
sistemes, de la necessitat de preservar el sistema dunar i que no transitin per damunt les 
dunes. 
 
Per tots els motius exposats, aquest regidor proposa al Plenari que adopti els següents 
 
ACORDS: 
         
1. Entendre, per part d’aquest Ajuntament, que, amb els projectes presentats a exposició 
pública l’any 2001 i l’any 2007, s’han dut a terme les necessàries tasques de diagnosi de 
les diferents problemàtiques que afecten l’espai natural protegit de sa Canova i, en 
particular, del seu sistema dunar, inclòs dins el lloc d’interès comunitari Na Borges 
(ES5310029), així com les tasques d’elaboració de propostes dirigides a la seva solució, 
i d’exposició pública per a la presentació d’al·legacions. 
 
2. Instar la Direcció General de Costes i el Govern de les Illes Balears a prendre les 
mesures necessàries per a l’adequada preservació i conservació d’aquest sistema dunar 
artanenc, i que, amb aquest objectiu, es doni continuació al Projecte d’ordenació de l’ús 
públic i ordenació del litoral i dunes de la platja de sa Canova del TM d’Artà, presentat 
a exposició pública el passat mes d’octubre de 2007, sense deixar al marge les 
actuacions que hagi de prendre el Govern de les Illes Balears mentre aquest projecte no 
es dugui a terme, com ara les establertes aquest any als sistemes dunars de sa Ràpita – 
es Trenc. 



 
3. Instar l’Equip de Govern de l’Ajuntament d’Artà a fer complir el Reglament pel qual 
es regula la circulació de vehicles als espais naturals del municipi d’Artà. 
 
4. Trametre aquest acord a la Demarcació de Costes de les Illes Balears, a la Conselleria 
de Medi Ambient i al Govern de les Illes Balears.” 
 
El batle diu que no és necessari presentar aquesta moció, ja que, per part de la 
Demarcació de Costes de Balears, ens han remès dos escrits que justifiquen que els 
projectes estan redactats i estan sotmesos a informació pública. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que, si no es retira aquesta moció, hi votaran a favor. 
Considera que, si s’aprova la moció, la Demarcació de Costen tendrà més arguments a 
favor seu per executar el projecte. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, manifesta la seva conformitat. 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, diu que, a la moció, hi ha més acords i considera 
que no l’ha de retirar. 
 
A continuació, se sotmet a votació la moció, la qual, per 5 vot a favor (EV/ERC, UIA i 
PP) i 7 vots en contra (UM i PSOE), no resulta aprovada per manca de quòrum en la 
votació. 
 
 
15. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada per Unió Independents d’Artà, 
per a l’efectiva aplicació de l’Ordenança municipal de neteja, deixalles i residus 
sòlids 
 
El regidor d’UIA, Sr. Obrador, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
Atès que a la sessió ordinària del Ple de l’Ajuntament de dia 25 de març de 2008 aquest 
consistori va aprovar, per unanimitat, l’Ordenança municipal de neteja, deixalles i 
residus sòlids. 
 
Atès que en data de 12 d’abril es va publicar al BOIB l’esmentada ordenança i que en 
data de 22 de maig va ser aprovada definitivament l’entrada en vigor de la norma. 
 
Atès que en l’exposició de motius de l’esmentada ordenança es diu que “es fa 
extremadament necessària una regulació municipal d’aquesta competència [...], ja que 
afecten directament la higiene del municipi [...]”. 
 
Atès que, quan es va presentar l’esmentada ordenança per part de la regidora de Medi 
Ambient, se’ns va assegurar que es duria a terme una important campanya d’informació 
i divulgació a tota la població per tal de mentalitzar-la de la seva importància. 
 
Atès que, després de quatre mesos de l’aprovació de l’ordenança, encara no s’ha duit a 
terme cap tipus de programació en aquest sentit. 



 
Atès que l’article 71 de l’esmentada ordenança diu “el procediment sancionador es 
podrà iniciar d’ofici per part de l’Ajuntament [...]”. 
 
Atès que l’article 74 diu: “l’òrgan competent per imposar sancions és el batle de 
l’Ajuntament d’Artà”. 
 
Atès que consideram, i així ho vàrem expressar al mateix ple, que la problemàtica de la 
neteja i els residus exigeixen una solució immediata. 
 
Per tot això, presentam les següents 
 
PROPOSTES D’ACORD 
 
1. Instar la regidora de Medi Ambient de l’Ajuntament d’Artà perquè dissenyi, 
programi i planifiqui una campanya d’informació i divulgació de l’Ordenança de neteja, 
deixalles i residus urbans, tal com es va comprometre en el plenari del mes de març. 
 
2. Instar el batle de l’Ajuntament d’Artà perquè actuï segons el que preveuen els articles 
71 i 74 de l’esmentada ordenança sobre les infraccions i possibles sancions.” 
 
El batle diu, en relació al punt 1 de la part dispositiva, que els programes ja estan 
publicats; i, en relació al punt 2, que l’Ajuntament actua segons els articles esmentats. 
Per tant, votaran en contra de la moció. 
 
La resta de portaveus manifesten la seva conformitat. 
 
El regidor d’UIA, Sr. Obrador, diu que això demostra que l’Equip de Govern fa la seva 
feina. I també es demostra que l’oposició fa la seva feina, com és la fiscalització de la 
feina de l’Equip de Govern. Diu que hi ha molts d’articles que s’ha estan incomplint. 
Troba que aquesta ordenança és una eina fantàstica perquè el poble d’Artà estigui net. 
 
A continuació, se sotmet a votació la moció, la qual, per 5 vot a favor (EV/ERC, UIA i 
PP) i  7 vots en contra (UM i PSOE), no resulta aprovada per manca de quòrum en la 
votació. 
 
 
16. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada per Unió Independents d’Artà, 
sobre la regulació de les consultes populars 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, llegeix la moció que, copiada literalment, diu: 
 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
Un estat democràtic i de dret ha de garantir als seus ciutadans la participació en els 
assumptes públics. El referèndum, com a institut de democràcia directa, és una de les 
fórmules més rellevants de participació que recullen les constitucions del nostre entorn. 
 
L’article 31.10 de l’Estatut d’Autonomia, Llei orgànica 1/2007, de 28 de febrer, recull, 
entre les competències de desenvolupament legislatiu i execució, la regulació de les 



consultes populars a les Illes Balears, en el marc establert en la Constitució, això és, 
l’article 149.1.32a, que reserva a l’Estat la competència exclusiva sobre l’autorització 
per a la convocatòria de consultes populars per via de referèndum i l’article 92, inclòs el 
títol III, de les Corts Generals, que remet la regulació dels referèndums consultiu estatal 
a una llei orgànica que, actualment, és la LO 2/1980, de 18 de gener.  
 
L’article 71 de la Llei de bases de règim local estableix que els batles, previ acord per 
majoria absoluta del Ple i autorització del Govern de l’Estat, podran sotmetre a consulta 
popular aquells assumptes de la competència pròpia municipal i de caràcter local que 
siguin d’especial rellevància per als interessos dels veïns, amb excepció dels relatius a la 
hisenda local. L’article 123 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim 
local de les Illes Balears en regula el procediment.  
 
Això no obstant, no existeix encara el desplegament estatutari que reguli la convocatòria 
de referèndums a nivell de les Illes Balears o en l’àmbit d’un consell insular. 
 
El Parlament de les Illes Balears, en sessió de dia 9 d’octubre de 2001, va aprovar, per 
unanimitat, una proposició no de llei que instava el Govern a elaborar un projecte de llei 
de consultes populars. 
 
Per tot això, presentam la següent  
 
PROPOSTA D’ACORD 
 
Instar el Govern de les Illes Balears a elaborar un projecte de llei que reguli les 
consultes populars a les Illes Balears, incloses les consultes de caràcter insular que seran 
competència dels consells.” 
 
El batle diu que l’Equip de Govern s’abstendrà en la votació. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que considera poc cautelós instar a reglamentar 
aquest tema. Opina que seria millor esperar la resolució del Tribunal Constitucional. 
Diu que el seu partit s’abstendrà en la votació. 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, manifesta la seva conformitat. Considera que el 
referèndum és una de les formes més rellevants de la participació ciutadana. 
 
Els reunits acorden, per 3 vots a favor (UIA i EV/ERC) i 9 abstencions (UM, PSOE i 
PP): 
 
Instar el Govern de les Illes Balears a elaborar un projecte de llei que reguli les 
consultes populars a les Illes Balears, incloses les consultes de caràcter insular que seran 
competència dels consells. 
 
 
17. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pel Partit Popular, Unió 
Independents d’Artà i Els Verds/Esquerra d’Artà, per denunciar les dificultats 
que tenen per accedir a la informació pública 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, llegeix la moció que, copiada literalment, diu: 



 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

 
Atès que, el mes passat de juny, els funcionaris d’aquest Ajuntament varen comentar, 
als regidors de l’oposició, que la informació pública a la qual poden accedir s’ha de 
demanar per escrit. 
 
Atès que tant els regidors Guillem Caldentey com Margalida Tous han demanat que 
se’ls faciliti per escrit quines són les noves normes per accedir a aquesta informació. 
 
Atès que no se’ls ha facilitat per escrit aquesta informació, tot i que, verbalment, la 
secretària de l’Ajuntament els ha comentat que, si cinc dies després d’enregistrar la 
documentació no han obtingut resposta escrita negativa, els regidors han d’anar amb la 
còpia de la sol·licitud al funcionari encarregat del servei i li han de comentar que “fa 
cinc dies vaig enregistrar aquest escrit i el batle no m’ha contestat i, per tant, tenc dret a 
obtenir la informació”, sense que, ni tan sols, el funcionari en qüestió conegui per 
endavant aquesta petició d’informació. 
 
Atès que l’esperit de la Llei 20/2006 s’entén en el sentit de facilitar la tasca als membres 
de l’oposició i no de promoure actituds antidemocràtiques com les que vivim a 
l’Ajuntament d’Artà. 
 
Atès que els membres de l’oposició, apel·lant la llei, han demanat en reiterades ocasions 
tenir un lloc on poder treballar des de l’Ajuntament, amb una resposta negativa. 
 
Atès que els membres de l’oposició han apel·lat, en més d’una ocasió, a tenir accés al 
Consultor de los Ayuntamientos, una eina que facilitaria molt la seva tasca i que sempre 
han obtingut una resposta negativa. 
 
Atès que el batle, en la seva presa de possessió, va dir que allargava les mans a tots els 
membres de l’oposició i que hi volia tenir una bona relació, que volia un ajuntament 
transparent, la qual cosa a la vista està que no és així 
 
Per tot això presentam les següents 
 
PROPOSTES D’ACORD 
 
1. L’Ajuntament d’Artà rebutja aquestes actituds que posen entrebancs a l’acció 
totalment legítima de l’oposició. 
 
2. L’Ajuntament d’Artà facilitarà la tasca als membres de l’oposició i deixarà de banda 
aquestes actituds que no ajuden a mantenir un clima d’entesa en el si de la màxima 
institució municipal.” 
 
El batle diu que no està d’acord amb la moció. La intenció d’aquest Ajuntament no és 
amagar ni ocultar cap informació a ningú. En relació al tema que els membres de 



l’oposició puguin tenir un lloc on poder treballar, ja se’ls va informar que seria una 
vegada executada l’obra de l’edifici municipal de Can Solivelles. En relació a tenir 
accés al Consultor de los Ayuntamientos, també se’ls va dir que per ara no es pot donar 
aquest servei. En relació a la informació, diu que creu que ha estat una mala 
interpretació. Diu que ell està en el seu dret de saber què es demana a l’Ajuntament. 
Finalment, diu als membres de l’oposició que presentin l’escrit on demanen la 
informació en el departament que pertoqui i, quan els donin la informació, el 
departament que intervingui els donarà l’escrit que ha presentat el membre de 
l’oposició, ja que ell vol estar informat d’allò que es demana. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que no els serveixen les respostes que els ha donat en 
relació al local ni a tenir accés al Consultor de los Ayuntamientos. Diu que mantenen la 
moció. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que, com que hi ha manca d’informació, és normal 
que hi hagi malentesos. Diu que està clar que l’oposició fa feina en males condicions. 
Finalment, diu que els pareix bé la solució que planteja el batle. 
 
El portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, diu que donarà suport a la moció que varen 
signar. 
  
A continuació, se sotmet a votació la moció, la qual, per 5 vot a favor (EV/ERC, UIA i 
PP) i 7 vots en contra (UM i PSOE), no resulta aprovada per manca de quòrum en la 
votació. 
 
 
18. Informació de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de maig i juny 
de 2008 

 
Es dóna compte de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de maig i juny de 
2008. 
 
Els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats. 
 
 
19. Precs i preguntes 
 
El batle informa que PP, UIA i EV/ERC han presentat escrits de precs i preguntes. 
 
A continuació, es llegeix l’escrit de precs i preguntes presentats pel PP. 
 
PRECS: 
 
1. Per petició dels veïns de la zona, demanam a l’Equip de Govern municipal que 
dediqui els esforços oportuns perquè tots els usuaris del Centre Jove tenguin un 
comportament cívic i coneguin l’ordenança de neteja, deixalles i residus sòlids, 
especialment pel que fa al fet d’orinar a la via pública.  

 



Resposta: Es prendran les mesures oportunes 
 

2. Hem tengut notícies de casos d’insolació, d’infants que perden el seu material durant 
les activitats, d’utilització de pintures que han provocat al·lèrgies a algun nin, de falta 
d’higiene i, fins i tot, de la pèrdua d’una nina de tres anys a la via pública. Demanam a 
l’Equip de Govern que faci un major seguiment dels servei de l’Estiu Viu i que posi fi a 
situacions com aquestes. 

 
Resposta: No tenim notícies que cap nin participant a les escoles d’estiu hagi patit 
insolació. Sempre ens preocupam que portin la gorra posada, que es posin crema 
protectora i que estiguin en tot moment hidratats. En tot moment es té cura i es vetlla 
per la salut dels nins. 
 
Pel que fa a la pèrdua de material, cada dia es recorda als nins que no es deixin res. És 
normal que hi hagi objectes perduts, ja que normalment els nins no tenen cura del seu 
material. És per això que hi ha un espai on es deixen els objectes que anam trobant 
(roba, tovalloles, camisetes, etc.), perquè els pares i mares puguin mirar i recuperar allò 
que han perdut els seus fills. 
 
En relació a la falta d’higiene, en molts jocs s’utilitzen pintures i es taquem (fang, 
xocolata, etc.). Però això no significa que hi hagi falta d’higiene. Cada dia es netegen 
les instal·lacions i es té cura a l’hora de manipular qualsevol material i aliment. Totes 
les pintures de maquillatge són especialment indicades per a això: per al maquillatge 
sobre la pell dels nins. 
 
Quant a la pèrdua d’una nina de tres anys a la via pública, consideram que va ser un fet 
aïllat: la nina estava allunyada de la zona de jocs, però mai no va sortir de la mateixa 
plaça. No obstant això, és una desorientació, un error humà que ràpidament es va 
solucionar, es va parlar amb la mare de la nina, se li va demanar disculpes i s’han pres 
les mesures perquè no torni a succeir. 

 
3. Demanam a l’Equip de Govern que faci el possible per mantenir el caràcter 
participatiu, d’àmbit local i dins el marc de les festes, d’aquells esdeveniments que, com 
la triatló de la Colònia a Artà, han estat impulsats amb aquesta filosofia. 

 
Resposta: No s’ha perdut mai aquest caràcter participatiu. 

 
4. Demanam a l’Equip de Govern que s’asseguri que els actes musicals que es 
contracten tenguin un mínim de qualitat. 

 
Resposta: Sempre ho procuram. 

 
5. Demanam a l’Equip de Govern que emeti una disculpa pública als mitjans de 
comunicació locals a tots els afectats per la supressió parcial del servei de bus de la 
revetlla de St. Pere. 

 
Resposta: Ja s’han adoptat les mesures oportunes. 
 
 



6. Per les molèsties i dificultats per al descans dels veïns de la Colònia, demanam a 
l’Equip de Govern que faci el possible per evitar que la recollida selectiva es faci de 
matinada, especialment la del vidre.  

 
Resposta: Es prendran les mesures oportunes. 

 
PREGUNTES: 

 
1. Per quin motiu la triatló no ha estat inclosa dins el programa de festes? 

 
Resposta: Per motius de calendari. 

 
2. Com estava programat el servei de bus entre la Colònia de Sant Pere i Artà la nit de la 
revetlla de St. Pere? 

 
Resposta: El darrer bus sortia a les 6 de la matinada. 

 
3. Per quin motiu més de trenta persones es van quedar sense transport de tornada cap a 
Artà, sense saber com tornar, on dormir i a les tantes de la matinada? 

 
Resposta: Perquè no eren ni a l’hora ni al lloc quan el darrer bus va partir. 
 
El portaveu del PP retira la pregunta 4. 

 
5. Qui va contractar el DJ que va intentar amenitzar la festa del passat dissabte 19 de 
juliol? 

 
Resposta: La Regidoria de Festes. 
 
 
Seguidament, es llegeix l’escrit de precs i preguntes presentat per UIA. 
 
PRECS: 
 
1. Ens han arribat noves, ben fonamentades, que a la Conselleria d’Afers Socials, 
l’Ajuntament d’Artà és conegut no per la seva diligència en lliurar la documentació de 
subvencions, sinó per tot el contrari. Demanam als dirigents polítics que facin les passes 
oportunes perquè la documentació es lliuri de manera correcta i en els terminis 
establerts. 

 
Resposta: Es tracta d’una subvenció que va arribar fora de termini, però ja esta arreglat. 

 
2. Demanam a l’Equip de Govern que, en el mateix sentit, observi els preceptes de la 
llei quant a l’aprovació del Compte General de la corporació de 2007. 

 
Resposta: Es tendrà en compte. 

 
3. Demanam a l’Equip de Govern que, si en una altra ocasió programa “Encalentint les  
Festes”, pensi en la  instal·lació necessària dels serveis públics oportuns. 

 



Resposta: Procurarem que no torni a passar. 
 
 
PREGUNTES: 
 
1. Economia 

 
1.1. A quin termini paga l’Ajuntament els seus proveïdors? 

 
Resposta: Depèn, cada moment, de la liquiditat de l’Ajuntament, però en el cas que no 
hi hagi cap incidència, de 4 a 6 mesos. 

 
1.2. Hi ha factures que no segueixen el mateix procés que la resta. Ens referim a 
factures de les empreses grans. Ens poden fer arribar una relació d’aquestes factures, 
amb data d’entrada a l’Ajuntament i les quantitats a què s’apugen, de les quals es 
retarda el pagament? 

 
Resposta: Especifiqui a quina empresa es refereix. 

 
1.3. Quina és la factura més antiga que ha pagat l’Ajuntament en aquest darrer mes? 

 
Resposta: La factura núm. 2.701. 

 
1.4. Quina era la data d’entrada a l’Ajuntament? 

 
Resposta: 31-12-2007. 

 
1.5. Quina és la recaptació que, a 30 de juny d’enguany, havia fet l’Ajuntament pel 
concepte de llicències d’obres? 

 
Resposta: 269.500,16 €. 

 
1.6. Quina era la recaptació que, a 30 de juny de 2007, havia fet l’Ajuntament pel 
mateix concepte? 

 
Resposta: 469.601,11 €. 
 
2. Festes 

 
2.1. Felicitam l’Ajuntament per posar un bus des d’Artà per anar a festa a la Colònia de 
Sant Pere. Però, quins problemes varen sorgir, que hi va haver gent que va haver de 
cridar taxis? 

 
Resposta:  

 
2.2. Hi haurà busos des de la Colònia a Artà per Sant Salvador? 

 
Resposta: Sí. 

 
2.3. Si és que sí, quants i quin dies? 



 
Resposta: Dia 6 d’agost. 

 
2.4. Si és que sí..., procuraran que la informació horària arribi als possibles usuaris? 

 
Resposta: Sí. 

 
2.5. Ha pensat la regidora que, com que no hi hagué concert de l’Orfeó a la Residència, 
hi  podria haver programat un concert del Festival Antoni Lliteres? 

 
Resposta: Varen trobar més idoni utilitzar el quartet de flautes Audite Silete, però ho 
tendrem en compte per al proper Festival. 

 
2.6. Quina valoració fa la regidora d’aquesta nova etapa del Festival de Música 
Clàssica? 

 
Resposta: Molt positiva. Creim que és una bona manera de donar suport i de promoure 
el Festival. 

 
2.7. Quina era la proposta que oferien els joves patinadors per a les festes de Sant 
Salvador? 

 
Resposta: Fer un campionat de skate i després una torrada i una festa dia 2 d’agost. 

 
2.8. Per què es va rebutjar? 

 
Resposta: Perquè no es podia realitzar al lloc que volien i en les dates que ells deien. 

 
2.9. Coneix la regidora quina va ser la resposta que va donar el dinamitzador cultural als 
joves? 

 
Resposta: Conec les dues versions. 

 
2.10. Per què ha desaparegut el recital de Sant Salvador del programa de festes 
d’enguany? 

 
Resposta: Per problemes de calendari. 

 
2.11. Quin és el pressupost que la Regidoria de Festes ha destinat a les festes de Sant 
Pere? 

 
Resposta: 42.500 €. 

 
2.12. Quin és el pressupost que la Regidoria de Festes ha destinat a les festes de Sant 
Salvador? 

 
Resposta: 156.215 €. 

 
2.13. Quin és el pressupost que la Regidoria de Festes ha destinat al programa 
“Encalentint les Festes”? 



 
Resposta: 6.000 €. 

 
2.14. Quina és la quantitat que l’Ajuntament deu pel concepte de festes de l’any passat? 

 
Resposta: Res. 
 
3. Interior 

 
3.1. Quines mesures ha pres la Policia Local per tal de controlar l’excés de velocitat a 
l’interior dels nuclis urbans del municipi? 

 
Resposta: Controls rutinaris. 

 
3.2. Hi ha hagut queixes dels representants del Pueblo de Pescadores de Betlem. Quines 
mesures ha pres l’Equip de Govern? 

 
Resposta: Si no ens especifica les queixes, no li podem comentar les mesures. 

 
3.3. Quina és la plantilla de la Policia Local en l’actualitat? 

 
Resposta: La remet a la resposta del plenari anterior. 

 
3.4. Està coberta? 

 
Resposta: La remet a la resposta del plenari anterior. 

 
3.5. Pensa acollir-se l’Equip de Govern al programa del policia tutor de cara al curs que 
ve?  

 
Resposta: La remet a la resposta del plenari anterior. 

 
3.6. Quines mesures prendrà la Policia Local per cobrir les festes de Sant Salvador? 

 
Resposta: Tenen un pla d’actuació en funció dels actes programats. 

 
3.7. Quines mesures va prendre la Policia Local per cobrir les festes de Sant Pere?  

 
Resposta: El pla d’actuació en funció dels actes programats. 

 
3.8. Quines actuacions ha duit a terme la Policia Local en el tema dels grafits apareguts 
a l’entrada del Parc Natural de Llevant? 

 
Resposta: Cap. 

 
3.9. La consellera d’Interior va venir a Artà a presentar un projecte. En què consisteix 
aquest projecte? 

 
Resposta: És el Pla pilot anomenat projecte SAUD, que consisteix en una vigilància 
dinàmica de la mar cap a terra de totes les platges artanenques. 



3.10. Ens poden lliurar una còpia del document que la Conselleria ha lliurat a 
l’Ajuntament? 

 
Resposta: Sí. 

 
3.11. El batle es va queixar, a la premsa, perquè la partida econòmica que havia 
d’aportar l’Ajuntament era elevada. De quina quantitat es parla? 

 
Resposta: De 30.000 €. 

 
3.12. Què cobreix? 

 
Resposta: La contractació dels socorristes. 

 
3.13. Quina és l’aportació que ha de fer la Conselleria d’Interior? 

 
Resposta: El material i les despeses de manteniment per valor de 80.000 €. 

 
3.14. L’ha realitzada? 

 
Resposta: La fa directament als proveïdors, no passa per l’Ajuntament. 

  
3.15. Quines són les tasques que realitza la persona que es va contractar ara fa uns 
mesos com a personal de confiança i que treballa a l’edifici de Ses Escoles? 

 
Resposta: Coordinació del personal. 

 
3.16. Eren aquestes les tasques per les quals s’havia contractat en un principi? 

 
Resposta: Sí. 
 
4. Turisme 
 
4.1. Sembla ser que el regidor de Turisme té un projecte per a la desestacionalització. 
En què consisteix aquest projecte? 

 
Resposta: Posada en valor dels aspectes culturals, ambientals i agroalimentaris. 

 
4.2. A quins sectors econòmics del municipi es vincula i s’adreça? 

 
Resposta: A tots. 

 
4.3. De quin muntant econòmic s’ha parlat en les reunions que s’han tengut amb 
diferents empresaris del poble? 

 
Resposta: D’uns 2,5 milions d’euros. 

 
5. Medi Ambient, Comerç i Desenvolupament Rural 

 
5.1. Quines tasques ha posat en marxa aquesta regidora en aquest any de legislatura? 



 
Resposta: Moltes. S’ha aprovat l’Ordenança reguladora de neteja viària i recollida de 
residus urbans; s’ha redactat la normativa per regular el Fòrum; i s’han mantingut 
contactes amb els col·lectius empresarials i comercials del poble, atenent les seves 
necessitats. S’estan posant les bases per a la creació d’una futura àrea de Medi Ambient, 
tan necessària, però que mai no ha tengut estructura pròpia. Tot això, mentre s’atén el 
dia a dia d’una regidoria com aquesta. 

 
5.2. En quin temps els pagesos d’Artà podran regar amb aigua regenerada? 
 
Resposta: Encara, no se sap. 

 
5.3. Quines són les peticions que els pagesos han realitzat a la regidora? 

 
Resposta: A mi, cap. 

 
5.4. Quins són els projectes que es duran a terme? 

 
Resposta: Principalment, donar suport perquè els pagesos tenguin accés a les 
subvencions. 

 
5.5. S’han reunit amb la Conselleria d’Agricultura per exposar-li aquests projectes? 

 
Resposta: Oficialment, no. 

 
5.6. Quines mesures ha posat en marxa perquè els vehicles no circulin per la costa? 

 
Resposta: S’estan estudiant solucions. 

 
5.7. Ha traslladat la regidora, al conseller Grimalt, la necessitat d’augmentar la 
superfície del Parc Natural de Llevant? 

 
Resposta: Sí, evidentment. 

 
5.8. Hi va haver una reunió al Teatre amb propietaris propers al Parc Natural. Quines 
varen ser les propostes que es varen fer des de la Conselleria de Medi Ambient? 

 
Resposta: La Direcció General va exposar als assistents la voluntat de la Conselleria 
d’ampliar el PORN, un cop aprovat el seu inici pel Consell de Govern. S’explicà en què 
consistia un PORN i explicaren que l’adhesió seria voluntària. En definitiva, s’aclariren 
molts de dubtes. 

 
5.9. Quines gestions fa l’Equip de Govern per trobar un espai destinat a ser el punt verd 
de la Colònia de Sant Pere? 

 
Resposta: S’hi està fent feina, però, fins a l’aprovació de les NS, no en podem disposar, 
com bé sabeu. 
 



5.10. Hem llegit a una de actes de les comissions de festes que hi ha una petició perquè, 
després de la festa de l’escuma, els participants es puguin rabejar amb aigua. Es durà a 
terme aquesta mesura? 

 
Resposta: Sí. 

 
5.11. És cert que el senyor batle va fer retirar la màniga d’aigua d’una de les acampades 
escolars d’enguany? 

 
Resposta: Sí. 

 
5.12. Quin motiu hi havia? 
 
Resposta: Se’ns va informar que es tudava molta d’aigua. 

 
5.13. Quina quantitat d’aigua havien malgastat els joves? 

 
Resposta: 7 viatges. 

 
5.14. Què li féu reconsiderar la seva iniciativa i tornar la màniga al seu lloc?  

 
Resposta: L’APA. 

 
5.15. Quines actuacions ha duit a terme la regidora de Comerç en aquest any de 
legislatura? 

 
Resposta: Hi ha hagut contactes amb el sector i s’han atès les seves necessitats, com 
sempre quan m’han necessitat. Se’ls ha informat del futur Pla de desestacionalització 
turística que s’implantarà a Artà i se’ls ha fet partícips en tot moment. 

 
5.16. Quins projectes ha presentat a la Conselleria de Comerç, Indústria i Energia? 

 
Resposta: Hi hagué, a l’Ajuntament, una reunió amb el director general de Comerç, on 
s’explicaren les línies de la Conselleria i s’acordaren projectes per remetre a la pròpia 
Conselleria. 
 
6. Educació  

 
6.1. Quines són les mesures que es posaran en marxa des de la Regidoria d’Educació 
per al proper curs 2008-2009? 

 
Resposta: Especifiqui les mesures. Pel que fa a la programació, es donarà en el mes de 
setembre (Escola de Música, Escola d’Adults, programació a les escoles), es fa feina en 
aquests temes. 

 
6.2. Quina és la data prevista perquè s’inauguri l’ampliació de l’IES Llorenç Garcias i 
Font? 

 
Resposta: No sabem la data exacta, depèn de la Conselleria d’Educació. 

 



6.3. Quina ha estat la demanda per a les escoletes municipals? 
 

Resposta: Tots els que feren les preinscripcions i acomplien els requisits han entrat, tant 
a Artà com a la Colònia de Sant Pere. 

 
7. Urbanisme 

 
7.1. Quan pensa l’Equip de Govern aprovar el Catàleg de camins públics? 

 
Resposta: Quan es pugui. 

 
7.2. Quines actuacions ha fet l’Equip de Govern contra el tancament del camí vell de 
Son Fortè Vell per un particular? 

 
Resposta: S’ha parlat amb el propietari i l’han tornat obrir. 

 
7.3. Dia 29 de novembre de 2007, amb registre d’entrada 5212, una ciutadana va entrar 
una sol·licitud a l’Ajuntament. Quines actuacions ha duit a terme el gabinet 
d’Urbanisme? 

 
Resposta: S’ha iniciat l’expedient d’infracció urbanística i l’expedient sancionador. 

 
7.4. Quines actuacions ha duit a terme l’Equip de Govern en aquest sentit? 

 
Resposta: S’ha iniciat l’expedient d’infracció urbanística i l’expedient sancionador. 

 
7.5. Quina és la data més antiga de les sol·licituds de llicències d’obra concedides en 
aquest darrer mes?  

 
Resposta: De 23-08-2006. 

 
7.6. Quants expedients hi ha pendents d’informar per part de l’arquitecta municipal? 

 
Resposta: 36. 

 
7.7. Quants expedients hi ha pendents de passar per informar a l’arquitecta municipal? 

 
Resposta: Quatre, per manca de documentació o pagament. 

 
7.8. S’ha donat trasllat al Consell de Mallorca de l’expedient obert al polígon 13, 
parcel·la 118?  

 
Resposta: No. 

 
7.9. Quines passes ha fet l’Equip de Govern per adquirir una finca als voltants de 
Bellpuig per fer-hi un estacionament per visitar el monestir? 

 
Resposta: De moment, cap; estàvem a l’espera que el Consell de Mallorca volgués fer el 
Centre d’Interpretació. 

  



7.10. Quan pensen contestar les al·legacions a les Normes subsidiàries? 
 

Resposta: Quan es pugui. 
 

7.11. Quin és el calendari que els tècnics s’han marcat amb l’aprovació de les Normes 
subsidiàries? 

 
Resposta: La data límit és el 30-09-2009 per a l’aprovació provisional i el 01-03-2010 
per a l’aprovació definitiva. 

 
7.12. Té llicència d’obres l’obra projectada al Museu d’Artà? 

 
Resposta: No. 

 
7.13. Si és que sí, en quina data es va atorgar? 
 
7.14. Si és que no, quines són les previsions que hi ha al respecte? 

 
Resposta: Concedir la llicència d’obres una vegada que es reparin les deficiències que 
s’assenyalen en l’informe tècnic i que es tengui l’informe favorable de la Direcció 
Insular de Patrimoni del Consell de Mallorca. 

 
7.15. Ja li vàrem demanar al senyor batle per un negoci en sòl rústic, a l’entrada del 
poble, en el passat ple. Quines són les passes que el gabinet d’Urbanisme ha duit a 
terme? Ho deu haver vist algú del gabinet d’Urbanisme? 

 
Resposta: S’ha entrevistat amb el propietari i se li ha advertit que es troba en una 
situació il·legal.  

 
8. Ràdio Artà Municipal 

 
8.1. Quina és la situació actual de Ràdio Artà Municipal? 

 
Resposta: La remet a la resposta del plenari anterior. 

 
8.2. Per què no fan un concurs públic de concessió del servei, tal com va afirmar al Ple 
de novembre el regidor del ram? 

 
Resposta: La remet a la resposta del plenari anterior. 

 
8.3. Es repensaran treure a concurs la concessió atès el parentiu entre el no 
concessionari i una regidora? 

 
Resposta: La remet a la resposta del plenari anterior. 

 
8.4. Ens poden presentar la memòria anual i el projecte que ha de fer tota empresa que 
ha de signar un contracte menor? 

 
Resposta: La remet a la resposta del plenari anterior. 
 



 
Finalment, es llegeix l’escrit de precs i preguntes presentat pel portaveu d’EV/ERC. 
 
PRECS: 
 
1. Dia 22 de setembre: El poble sense el meu cotxe 
 
a) Atès que durant els darrers dos anys l’Ajuntament d’Artà ha deixat de convocar cap 
acte amb motiu del dia sense cotxes, el 22 de setembre (que enguany s’anomenarà “A la 
ciutat, sense el meu cotxe”), emparant-se en uns informes tècnics que no eren més que 
excuses que pretenien amagar la falta de planificació i de voluntat política dels regidors 
responsables dels Serveis Educatius Municipals. 
 
b) Atès que les restriccions al trànsit motoritzat a la plaça del Conqueridor i al carrer de 
Ciutat s’incompleixen de manera habitual per cotxes i motocicletes que no estan 
autoritzades a circular per uns carrers on, teòricament, no podrien circular més que els 
veïnats i vehicles autoritzats. 
 
c) Atès que aquesta situació comporta un greu risc per als infants que utilitzen aquests 
carrers com a zona de joc. 
 
d) Atès que aquesta situació comporta també riscs i molèsties per a les nombroses 
terrasses de bars i restaurants del carrer de Ciutat. 
 
Aquest regidor presenta a l’Equip de Govern el següent PREC: 
 
1.1. Que, amb l’antelació corresponent, els Serveis Educatius Municipals preparin 
actuacions de difusió del “Dia sense cotxes” i la campanya “A la ciutat, sense el meu 
cotxe”, promoguda per la Conselleria de Mobilitat, amb especial atenció al respecte per 
la zona de prioritat de vianants i, sobretot, per la zona del carrer de Ciutat, compresa 
entre la intersecció de la Gran Via i el carrer d’Antoni Blanes, així com per la plaça del 
Conqueridor. 

 
Resposta: Es tendrà en compte el seu prec. 
 
1.2. Que s’estudiïn, a la propera Comissió Informativa d’Urbanisme i Medi Ambient, 
les propostes del Pla de moderació del trànsit motoritzat, que teòricament s’havien 
d’aplicar una vegada executades les obres de renovació de les xarxes de servei que 
s’estan duent a terme actualment. 

 
Resposta: En primer lloc, crec que l’àrea d’Urbanisme i Medi Ambient no és l’àrea 
adequada per estudiar un pla de moderació del trànsit motoritzat; i, en segon lloc, les 
obres de renovació de les xarxes de servei no estan executades. 
 
2. El passat mes d’abril es va publicar la notícia que la Torre Major d’Alcúdia i la Talaia 
d’Albercuix (Pollença) varen ser seleccionades, per part del Departament de Medi 
Ambient del Consell de Mallorca, per ser incloses en un programa europeu de 
recuperació i valorització del sistema de fortificacions costaneres de diferents països del 
Mediterrani. El projecte consisteix, bàsicament, en la restauració i la rehabilitació de 
distintes fortificacions costaneres per a adaptar-les com a museus interactius i centres 



d’interpretació, als quals s’han de mostrar elements històrics, mediambientals, 
arquitectònics i tecnològics, a més d’altres temes culturals relacionats amb les torres. El 
projecte de recuperació de les fortificacions del Mediterrani es troba en fase embrionària 
i es presenta a la Comissió Europea per accedir a un programa d’ajudes. Els Verds-
Esquerra demana a l’Equip de Govern que insti el Departament de Medi Ambient del 
Consell de Mallorca a analitzar les possibilitats d’incloure, dins les fortificacions 
mallorquines seleccionades, les torres artanenques de la Talaia Moreia (de propietat 
pública, del Govern balear) i la Torre d’Aubarca (BIC, de propietat privada). 
 
Resposta: Instarem el Consell de Mallorca perquè analitzi les possibilitats. 
 
3. Demanam, una altra vegada, a l’Equip de Govern que es faci una campanya de 
comunicació, o bé que s’instal·lin rètols informatius al recinte de Na Batlessa referents a 
la possibilitat d’accedir a Internet de forma gratuïta i sense fils, tal com ha fet el Consell 
de Mallorca en el cas de la xarxa oberta i sense fils establerta en el recinte i jardins de la 
Misericòrdia. 

 
Resposta: S’estudiarà la petició. 
 
PREGUNTES: 
 
URBANISME, INSTAL·LACIONS MUNICIPALS I MEDI AMBIENT 
 
1. Quan es varen iniciar les obres als solars dels carrers de la Murtera, núm. 45, i de 
l’Arbocera (núm. 38)? 
 
Resposta:  
 
S’ha obert algun expedient d’infracció pel fet que els promotors d’aquestes obres 
ocupen la zona verda limítrofa amb el carrer dels Illots, compresa entre aquests dos 
carrers, i que confronta amb els esmentats solars en obres, per dipositar-hi els seus 
materials de construcció? 
 
Resposta: No. 
 
2. Existeix algun tipus de compromís sobre l’estat en què quedarà aquesta zona verda? 
 
Resposta: Que quedarà neta. 
 
3. Rebrà l’Ajuntament algun tipus de contrapartida a canvi d’aquesta perllongada 
ocupació d’espai públic com, per exemple, quantitat dinerària en concepte de lloguer, o 
altre tipus de contrapartida com ara la neteja de les zones verdes pròximes, o 
l’acabament del tram de la voravia que limita la zona verda esmentada? 
 
Resposta: No. 
 
4. En quin estat es troba el procés de dotació de serveis a les urbanitzacions de 
s’Estanyol, Sant Pere i Betlem? 
 
Resposta: S’està redactant un pla de reparcel·lació urbanística. 



 
5. Quan tenen previst iniciar les obres? 
 
Resposta: No se sap. 
 
6. En un moment de contracció del sector de la construcció, fins quan preveu l’Equip de 
Govern que, a causa de la seva falta d’iniciativa i gestió, serà impossible donar 
llicències en aquestes tres urbanitzacions?  
 
Resposta: No estic d’acord amb tu, perquè l’únic Equip de Govern que, en tot el temps 
d’aquest consistori, ha pres la iniciativa de fer possible la recepció d’aquestes 
urbanitzacions ha estat aquest, i si fos per la nostra part ja faria estona que es donarien 
llicències d’obra. Però m’alegra que tu, públicament, diguis que t’agradaria que fos 
possible que poguéssim donar llicències d’obra. 
  
7. Al polígon 3, parcel·la 100, de la Colònia, a l’entrada del nucli urbà, encara hi queden 
tres rètols, un d’institucional i dos més de negocis immobiliaris. A cada una de les 
sessions ordinàries de Ple d’aquesta legislatura, i a alguna de la passada, hem formulat 
preguntes sobre aquest afer. Les respostes han estat que no s’obriria expedient si 
s’enretiraven de forma voluntària, la qual cosa no ha esdevingut fins al moment, passats 
dos anys llargs. 
 
8. S’ha incoat expedient d’infracció urbanística? 
 
Resposta: No. 
 
9. No va respondre vostè [R. Gili], a la passada sessió ordinària d’aquest Ple (de dia 27 
de maig de 2008), que l’Equip de Govern pretenia restablir-hi la legalitat urbanística 
“com diu la llei”? 
 
Resposta: Efectivament, i es pretén, però no es pot fer tot d’un cop. 
  
10. S’ha recordat al Consell de Mallorca que el seu rètol encara hi està instal·lat, i se 
l’ha instat perquè el retiri? 
 
Resposta: No. 
 
11. Al terreny situat vorera la mar al camí de l’Estanyol, davant dels números 1 i 3 de la 
mateixa via, s’hi ha fet arribar una rasa des dels esmentats solars, on s’estan fent obres, i 
s’ha procedit a instal·lar-hi una caseta mòbil d’urinaris. 
 
12. Quins permisos s’han atorgat, per part d’aquest Ajuntament, per a les actuacions 
esmentades? 
 
Resposta: Els que pertoquen.  
 
13. A la darrera sessió dels Pressuposts Participatius de la Colònia de Sant Pere, abans 
de l’anunci que l’Equip de Govern havia decidit “suspendre temporalment” aquest 
procés de participació ciutadana, es va consensuar la instal·lació de tres passos elevats 
per a vianants al carrer dels Illots, el qual, per la seva longitud i amplada, és molt emprat 



i s’hi circula a molt alta velocitat. Per què no s’ha dut a terme aquest compromís? 
 
Resposta: No hi va haver cap compromís, ja que no hi havia cap partida pressupostària. 
Els compromisos del Fòrum es varen complir amb els altres passos de vianants elevats. 
  
14. Es considera executar en el futur? 
 
Resposta: Depèn del Fòrum. 
 
15. Es considera dur a terme alguna mesura en aquesta via urbana i residencial amb 
l’objectiu de reduir la velocitat dels vehicles que hi circulen? 
 
Resposta: Aquesta via, com les altres, està marcada amb els discos de velocitat limitada 
i, per tant, acompleix les mesures de seguretat. 
 
PARCS INFANTILS 
 
16. Quines mesures s’han dut a terme durant els darrers mesos per renovar i, sobretot, 
garantir la seguretat dels usuaris als parcs infantils, en particular dels usuaris de més 
curta edat? 
 
Resposta: S’han encarregat dos pressupostos per adobar i mantenir aquests parcs. 
 
PUNT VERD PER A LA COLÒNIA I URBANITZACIONS COSTANERES 
 
17. Ha rebut aquest Ajuntament queixes sobre l’estat de saturació i brutor dels 
contenidors de recollida selectiva existents a la Colònia, així com de l’abandonament de 
deixalles a distints espais naturals, conseqüència directa de la inexistència del Punt Verd 
a la Colònia o als seus voltants? 
 
Resposta: Sí. 
 
18. Quan pensa l’Equip de Govern esmenar aquesta absència? 
 
Resposta: S’està treballant en aquest sentit. 
 
19. Hi ha hagut queixes per l’incompliment de l’ordenança que limita els renous 
provocats per obres de construcció durant el període estival a les zones de la Colònia i 
urbanitzacions costaneres? 
 
Resposta: Una. 
 
20. Quines actuacions s’han dut a terme per acabar amb aquestes molèsties? 
 
Resposta: S’ha parlat amb els constructors i s’han aturat. 
 
21. S’han imposat sancions? 
 
Resposta: No. 
 



22. En cas afirmatiu, quines i per quin import? 
 
APLICACIÓ DE LA NORMATIVA QUE REGULA LA CIRCULACIÓ DE 
VEHICLES NO AUTORITZATS ALS ESPAIS NATURALS PROTEGITS DEL 
TERME MUNICIPAL 
 
23. Dia 20 de juliol de 2007 ens vàreu informar que la Policia Local no havia tramitat 
cap denúncia per circulació o estacionament no autoritzat segons aquesta normativa 
municipal. El mateix se’ns va comunicar durant la passada sessió ordinària d’aquest Ple, 
de dia 27 de maig. 
 
Resposta: Sí. 
 
24. S’ha tramitat alguna denúncia al respecte fins a dia d’avui? 
 
Resposta: No. 
 
25. Quantes comunicacions ciutadanes ha rebut la Policia Local respecte d’aquest tipus 
d’infracció? 
 
Resposta: Per escrit, cap. 
 
26. Ha informat la Policia Local a l’Equip de Govern dels motius pels quals no es fa 
acomplir la normativa municipal que regula la circulació de vehicles motoritzats pels 
espais naturals protegits del nostre municipi, l’article 9 de la qual prohibeix, 
específicament, “circular per platges, sistemes dunars i zones costaneres protegides”? 
 
Resposta: Perquè no es té personal a l’abast per fer acomplir totes les normatives. 
 
27. S’ha fet algun informe, per part de la Policia Local, fent referència a la manca de 
rètols informatius o de prohibició? 
 
Resposta: No. 
 
28. Té coneixement l’Equip de Govern del sistemàtic i massiu incompliment de la 
normativa esmentada, sobretot als mesos d’estiu? 
 
Resposta: Tenim constància de qualque incompliment de la normativa esmentada. 
 
29. Quines són les actuacions dutes a terme per l’Equip de Govern per donar solució a 
aquesta problemàtica ecològica i paisatgística? 
 
Resposta: S’estan cercant solars disponibles per tal d’habilitar-los com a aparcaments. 
 
30. Quines han estat les “campanyes d’informació” (esmentades per la regidora de Medi 
Ambient a la passada sessió del Ple de 27 de maig) dutes a terme? 
 
Resposta: Ja estan impreses i es duran a terme. 
 
31. Per què no s’augmenta el nombre de rètols informatius de la prohibició d’accedir-hi 



en vehicle privat? 
 
Resposta: Pensam que és suficient així com està. 
 
EXPOSICIÓ COMERCIAL DE MAQUINÀRIA AGRÍCOLA AL POLÍGON 12, 
PARCEL·LA 301  
 
32. Quins permisos ha atorgat l’Ajuntament d'Artà per a aquesta instal·lació i activitat 
econòmica? 
 
Resposta: Cap. 
 
33. Quina tramitació s’ha dut a terme, per part de l’Ajuntament, tal com es va respondre 
la passada sessió del Ple del mes de maig, arran de les preguntes formulades pels 
Independents d’Artà? 
 
Resposta: S’ha advertit al propietari que es troba en una situació il·legal. 
 
PLA ESTRATÈGIC DE DINAMITZACIÓ DEL PRODUCTE TURÍSTIC 
 
34. Quina importància dóna l’Equip de Govern al Pla esmentat? 
 
Resposta: Jo, com a regidor de l’àrea, molta. 
 
35. Quan es procedirà a entregar la còpia del document, tal com es va comprometre el 
regidor de Telecomunicacions, als regidors de l’oposició? 
 
Resposta: El document definitiu, l’he rebut avui i es presentarà la documentació a la 
Conselleria de Turisme el pròxim divendres; després podrem demanar una còpia quan 
vulguem. 
 
36. Considera l’Equip de Govern fer partícip l’oposició de la tramitació i execució 
d’aquest Pla? 
 
Resposta: En la tramitació, no; i en l’execució, encarà està per definir. 
 

TELECOMUNICACIONS 
 
37. Com es desenvolupa la redacció de l’ordenança reguladora de la instal·lació i 
funcionament d’antenes de telefonia mòbil? 
 
Resposta: Queda molta feina per fer. 
 
38. Quines mesures ha pres l’Equip de Govern davant la futura i pròxima “apagada 
analògica” (la Regidoria de Telecomunicacions de Capdepera ha anunciat la cobertura 
total per al desembre, i comencen a rebre senyal a l’agost). 
 

Resposta: Hem rebut de la DGT l’esborrany del conveni que permetrà que Artà tengui 
les infraestructures necessàries per a la correcta recepció de la TDT, el que resta de 
2008 es faran els estudis econòmics i el 2009 es posaran les instal·lacions. 



 
RÀDIO ARTÀ MUNICIPAL 
 
39. Disposa l’Ajuntament de la documentació que, d’acord amb les clàusules del 
contracte per a la gestió d’aquest mitjà de comunicació, corresponent al període 2005-
2007, finalitzat a finals de l’any passat, havia d’entregar el senyor Massanet Brunet a 
començaments i a finals de cada any, això és, les programacions anuals, les memòries 
d’activitats, les justificacions de la despesa referent a les quantitats aportades per 
l’Ajuntament, la relació d’inventari del que és propietat de Ràdio Artà Municipal i les 
actualitzacions d’aquest, i una relació justificada dels pagaments per emissió de 
publicitat en aquest mitjà de comunicació municipal? 
 
Resposta: No. 
 
40. Quins són els ingressos en concepte de publicitat que hi ha hagut des de l’inici del 
nou contracte de gestió de Ràdio Artà Municipal? 
 
Resposta: Els de l’Ajuntament, cap. 
 
RÈTOLS INFORMATIUS DELS VALORS ECOLÒGICS I PAISATGÍSTICS, DE LA 
TOPONÍMIA DELS LLOCS I DE LES NORMATIVES APLICABLES 
INSTAL·LATS A DIFERENTS PUNTS DEL NOSTRE LITORAL 
 
41. Per quin motiu encara no s’ha reparat el rètol informatiu situat a Cala Tonó, que va 
patir desperfectes arran del rodatge de la pel·lícula Tarragona, tal com vaig notificar dia 
18 de juliol de 2007? 
 
Resposta: A hores d’ara, crec que ja està reparat. 
 
42. Considera l’Equip de Govern augmentar el nombre d’aquests rètols informatius, que 
aporten valor turístic afegit al nostre litoral? 
 
Resposta: De moment, no s’ha previst. 
 
CULTURA, EDUCACIÓ I FESTES 
 
43. Amb motiu de la celebració enguany de l’Abril de Lletres, es va presentar la web de 
les Biblioteques Municipals d’Artà (http://www.bibliotecaspublicas.es/arta/index.jsp). 
 
44. Quin tipus d’informació es va donar per a l’assistència a l’acte de presentació 
d’aquest recurs municipal? 
 
Resposta: Es va publicar damunt la revista Bellpuig i es van fer invitacions. 
 
45. Per quines raons no se’n va fer esment al programa de mà de l’Abril de Lletres? 
 
Resposta: Per problemes tècnics. 
 
46. Per què no s’ha fet cap tipus de difusió (premsa, ràdio, etc.) de la creació i existència 
d’aquest excel·lent recurs municipal? 



 
Resposta: El motiu és perquè ens quedaven un parell de coses de la pàgina que volien 
retocar. La publicitat a la ràdio, premsa, etc., la farem en el moment que pensem que és 
més oportú. 
 
TRANSPORT ESCOLAR 
 
47. S’ha dut a terme algun control exhaustiu, per part de la Policia Local d’Artà, dels 
autocars emprats per al servei de transport escolar, tal com diu el 2n acord de la moció 
aprovada per aquest Ple el passat mes de maig, relativa a la millora d’aquest servei i de 
les seves condicions de seguretat —el curs escolar 2007/2008 va finalitzar dia 20 de 
juny? 
 
Resposta: No començaren en el mes de setembre. 
 
FESTES DE SANT SALVADOR 
 
48. El passat dia 19 de juliol, al vespre, es va celebrar una festa a la plaça del 
Conqueridor i no hi havia cap urinari públic, la qual cosa va tenir com a conseqüència 
una manca d’higiene als voltants de la plaça. Per què no es va procedir a instal·lar-hi un 
urinari públic? 
 
Resposta: Va ser una errada que procurarem que no torni a passar. 
 
49. Quina ha estat l’edició d’enguany de la Triatló de Sant Salvador de 2008, celebrada 
el passat dia 19 de juliol, la 4a o la 5a? 
 
Resposta: La 5a. 
 
50. Quantes persones hi varen participar? 
 
Resposta: 85. 
 
51. Quantes persones hi varen participar l’any 2007? 
 
Resposta: 91. 
 
52. Per quin motiu s’ha celebrat en aquesta data, i no com en les altres edicions, és a dir, 
en plena setmana de festes? 
 
Resposta: Per qüestions de calendari. 
 
53. Quina ha estat la col·laboració de l’Ajuntament d’Artà amb el Moto Club de Muro 
per celebrar el III Supermotard Festes de Sant Salvador, la instància de col·laboració del 
qual va ser registrada a l’Ajuntament el passat dia 14 de juliol? 
 
Resposta: 900 € i una ambulància, el mateix que cada any. 
 
54. Es cobrarà alguna quantitat per accedir a l’espectacle?  
 



Resposta: No, com cada any. 
 
55. Al marge de l’espectacle, possibilitarà aquest esdeveniment alguna participació dels 
artanencs i el públic? 
 
Resposta: Per qüestions de seguretat, només hi poden participar els que estan federats. 
 
56. Al marge de l’espectacle, rebrà l’Ajuntament alguna contrapartida per aquest 
esdeveniment? 
 
Resposta: No. 
 
57. Quina ha estat la resposta de l’Equip de Govern de l’Ajuntament d’Artà a la 
sol·licitud de col·laboració municipal presentada per escrit el passat dia 30 de juny per 
l’Associació de Joves Patinadors d’Artà? 
 
Resposta: Denegar-la. 
 
58. Per quina raó a l’acta de la Comissió de Festes del passat 4 de juny no consten les 
intervencions dels representants d’aquesta associació? 
 
Resposta: Perquè no en varen fer cap. 
 
59. Es va convocar aquesta associació a la tercera Comissió de Festes, duta a terme el 
passat 17 de juliol? 
 
Resposta: Sí. 
 
60. Per quina raó la regidora de Festes no va dur, a aquesta tercera Comissió de Festes, 
la instància de l’Associació de Joves Patinadors per a la seva consideració i debat? 
 
Resposta: Per la impossibilitat de poder realitzar-la en les dates i el lloc que ells volien. 
 
61. És cert que, en el transcurs de la Comissió de Festes de dia 4 de juny, es va 
comunicar als representants d’aquesta associació que “l’Ajuntament pensava invertir 
1.500 euros en un projecte de diada de skate. Així mateix, els responsables municipals 
ens varen expressar el seu interès en qualsevol aportació per la nostra part, atesa la 
nostra experiència i coneixements de l’esport del skate i la cultura que l’envolta”, tal 
com s’indica en la instància de l’associació de dia 30 de juny? 
 
Resposta: No és cert; com ja he dit abans, no varen fer cap aportació en el decurs de la 
comissió de les festes. 
 
62. És cert que es varen fer dues reunions entre representants de l’Ajuntament i de 
l’associació el 3 de juny, i que els representants municipals varen comunicar que 
“l’Ajuntament podria posar l’escenari i la barra de bar”? 
 
Resposta: No és cert. A la primera reunió es va demanar qui posava l’escenari i el bar a 
les verbenes i jo vaig contestar que l’Ajuntament.  
 



63. És cert que, a partir de dia 3 de juny, l’Ajuntament va deixar d’establir comunicació 
amb els representants d’aquesta associació, contradient els compromisos a què es va 
arribar durant la reunió de 3 de juny, segons els quals “aviat se’ls dirien coses” i que dia 
6 de juny se’ls podria donar alguna resposta? 
 
Resposta: No és cert; el darrer contacte va ser dilluns 30 de juny, al capvespre i, entre 
ells, n’hi va haver més. 
 
64. És cert que el tècnic de dinamització cultural “li va expressar [a un representant de 
l’associació] que considerava que s’estava demanant massa per al tema, que l’associació 
estava massa preocupada pel tema del concert, que no tenia tanta importància respecte 
de la pràctica esportiva del skate i que seria millor deixar-ho tot en l’exhibició i 
competició; i, també, que el mateix tècnic va expressar crítiques de tipus personal sobre 
el secretari d’aquesta associació de joves patinadors artanenca”? 
 
Resposta: Jo, en el decurs d’aquesta xerrada, no hi era, però vaig consultar les dues 
parts. Ara no puc dir exactament què varen dir ni què va passar, perquè no hi era. 
Només sé versions. 
 
65. Quines crítiques “de tipus personal” va formular aquest tècnic? 
 
Resposta: Com ja he dit abans, jo no hi era. No puc afirmar les afirmacions ni d’una 
banda ni de l’altra. 
 
66. Subscriu el responsable polític de l’àrea (Paula Ginard) aquest tipus de crítiques? 
 
Resposta: Jo no subscric el que no sé. A més, a mi, no em pertoca fer crítiques de tipus 
personal envers ningú. 
 
67. És funció d’un tècnic municipal fer aquest tipus de consideracions?  
 
Resposta: No. 
 

FESTES DE LA COLÒNIA 
 
68. És cert que la regidora de Festes havia arribat al compromís amb la ciutadania de la 
Colònia que les dues fotos guanyadores del concurs de fotografia serien emprades com 
a imatge de portada i contraportada del programa de les festes de Sant Pere de 2008? 
 
Resposta: Sí. 
 
69. Si és així, per què no es va acomplir la paraula donada? 
 
Resposta: La vaig acomplir; però, per al disseny del programa, la fotografia guanyadora, 
com que era una posta de sol, quedava molt deslluïda i, per això, vàrem pensar fer 
cartells per tal que la fotografia lluís molt més.  
 

PERSONAL 
 
70. El cap actual de la Policia Local d’Artà és personal funcionari o interí? 



 
Resposta: Està en comissió de serveis. 
 
71. Quin va ser el procediment de selecció pel qual aquest treballador municipal va 
passar a formar part de la plantilla municipal? 
 
Resposta: Va ser la comissió de serveis. 
  
72. Quina experiència tenia amb la direcció de personal? 
 
Resposta: Cap. 
 
73. És cert que era un agent de policia de Manacor, no un oficial, plantilla a la qual 
pertany ara amb excedència, i que mai no havia exercit d’oficial quan va ser nomenat 
responsable de la prefectura de la Policia Local d’Artà? 
 
Resposta: Sí. 
 
74. Què té previst fer en el futur, l’Ajuntament, amb les places dels comandaments? 
 
Resposta: Crear una plaça d’oficial. 
 
75. Quin nivell de català posseeix aquest treballador? 
 
Resposta: Nivell B. 
 
76. Quin és el nivell de català exigit pel Reglament municipal d’ús de la llengua 
catalana per al grup laboral que correspon al cap de la Policia? 
 
Resposta: Nivell C. 
 
77. Si no és l’exigit, com és que aquest treballador va ser seleccionat? 
 
Resposta: A causa de la situació especial en què estava l’Ajuntament. 
 
78. Si no és l’exigit, com es considera resoldre aquesta irregularitat? 
 
Resposta: Amb la creació de la plaça d’oficial. 
 
79. A la darrera valoració de llocs de feina d’aquest Ajuntament, es varen fixar els 
complements específics dels treballadors municipals, en els quals s’inclouen conceptes 
com ara el nivell de responsabilitat, la disponibilitat horària, etc. Segons el RD 
861/1986, de 25 d’abril (de règim de retribucions dels funcionaris de l’Administració 
local) (art. 4), “el complemento específico está destinado a retribuir las condiciones 
particulares de algunos puestos de trabajo en atención a su especial dificultad técnica, 
dedicación, incompatibilidad, responsabilidad, peligrosidad o penosidad. En ningún 
caso podrá asignarse más de un complemento específico a cada puesto de trabajo, 
aunque al fijarlo podrán tomarse en consideración conjuntamente dos o más de las 
condiciones particulares mencionadas que puedan concurrir en un puesto de trabajo”. 
 



Resposta: Això no és una pregunta, és una afirmació. 
 
80. Per quin concepte es pressupostaren 312,12 euros mensuals de prolongació de 
jornada (PJ) a aquest treballador? 
 
Resposta: Per prolongació de jornada. 
 
81. És legal aquest complement, quan el seu caràcter és permanent en el temps? 
 
Resposta: Pensam que sí. 
 
82. A què es correspon aquesta retribució? 
 
Resposta: A prolongació de jornada. 
 
83. Si és per motiu d’hores extres, quina constància documental hi ha que es facin 
aquesta quantitat d’hores extres? 
 
Resposta: Control signat pels agents implicats. 
 
84. Les hores extres que realitza, les justifica a Batlia? 
 
Resposta: Sí. 
 
85. La disponibilitat per la qual aquest treballador rep el complement específic que rep 
és presencial o sols de consulta telefònica?  
 
Resposta: El complement específic no preveu sols la disponibilitat. 
 
86. Com es fa efectiva l’esmentada disponibilitat en temps de vacances?  
 
Resposta: Les vacances són sagrades. 
 
87. Quina quantitat d’hores ha presentat l’oficial dedicades a cursos de formació pròpies 
aquest any i l’any passat? 
 
Resposta: Unes 60. 
 
88. Quants i quins cursos ha realitzat des que és cap de la Policia Local d’Artà? 
 
Resposta: Coordinador de platges. Qualitat de cap de policies. Jornades de regulació del 
trànsit. 
 
89. Per quina raó aquest mateix treballador rep actualment un complement per 
disponibilitat, que hauria d’estar inclòs en el complement específic (350 euros) 
mensuals?  
 
Resposta: Perquè així consideram oportú. 
 
90. És possible que, quan es faci una nova valoració de llocs de feina, un treballador de 



nivell C d’aquesta corporació cobri un complement específic superior al del treballador 
amb una major responsabilitat a la mateixa corporació, és a dir, la secretària municipal? 
 
Resposta: Es veurà quan es faci una nova valoració. 
 
91. Si els alts complements que percep aquest cap de la Policia són causa, 
principalment, de la seva alta disponibilitat horària, i atès l’escrit d’UGT registrat el 
passat dia 13 de juny, en què es diu que a l’Ajuntament d’Artà és necessària la creació 
d’una plaça més d’oficial i d’una plaça de sotsinspector, justificant-se en el Decret 
67/2007, de 7 de juny (BOIB de 14 de juny de 2008), quan té previst l’Equip de Govern 
afegir i cobrir aquesta plaça a la plantilla municipal? 
 
Resposta: Quan es consideri oportú. 
 
92. Quan té previst l’Equip de Govern convocar la plaça d’arquitecte municipal? 
 
Resposta: El més prest possible. 
 
93. Quan té previst l’Equip de Govern convocar la resta de llocs de feina actualment 
ocupats irregularment (“indefinits”): dinamitzador cultural, diplomat en Relacions 
Laborals, educador social, monitors de Ludoteca, etc.? 
 
Resposta: S’estudiarà, i quan es trobi oportú. 
 
94. A la sessió del Ple de 16 de juny de 2007, el senyor batle va dir: “Vull donar les 
gràcies a Jeroni Cantó per haver acceptat el càrrec de confiança de delegat de la Batlia a 
la Colònia de Sant Pere”; a la sessió següent, de nomenament de càrrecs, no es va 
acordar cap retribució per al delegat de la Colònia. En canvi, hem tingut accés a la 
factura 01/2008, presentada per Jeroni Cantó Servera dia 31 de març, per un import de 
1.045,50 euros, en concepte de “Serveis de col·laboració en tasques d’organització i 
funcionament de la Colònia de Sant Pere realitzades entre el 01/01/2008 i el 
31/03/2008”. 
 
95. Ja no exerceix el senyor Cantó les seves funcions de delegat de Batlia a la Colònia 
de manera altruista i gratuïtament? 
 
Resposta: Al Sr. Cantó, se li reposen les despeses personals que li ocasiona ser el 
delegat de la Colònia de Sant Pere; per tant, ho fa d’una manera altruista i gratuïtament. 
 
96. L’anterior delegat de la Colònia, nomenat per M. Francesca Servera, va cobrar 
també alguna quantitat pels seus serveis? 
 
Resposta: No. 
 
97. Pensa el senyor batle ocultar permanentment la retribució d’aquest càrrec? 
 
Resposta: No he tengut intenció d’ocultar aquesta compensació. 
 
98. Si no és així, per què no s’inclou a les despeses previstes a la plantilla de personal? 
 



Resposta: S’estudiarà aquest cas. 
 
99. Aquesta despesa, ha estat anteriorment assumida de manera periòdica? 
 
Resposta: Sí. 
 
100. Ho serà en el futur? 
 
Resposta: S’estudiarà. 
 
101. Té previst l’Equip de Govern efectuar una modificació de crèdit per a la 
regularització d’aquesta despesa? 
 
Resposta: En ho pensarem. 
 
102. Existeixen altres despeses d’aquest tipus? 
 
Resposta: Sí. 
 
POLICIA LOCAL D’ARTÀ 
 
103. A la sessió ordinària del Ple de dia 25 de març vàrem demanar a l’Equip de Govern 
que es dotés la Policia Local d’Artà d’aparells de desfibril·lació semiautomàtica, a més 
de gestionar l’accés dels agents a la formació adient per a la seva correcta utilització. 
S’ha adquirit algun d’aquests aparells? 
 
Resposta: No. 
 
104. Ha rebut algun dels agents de la nostra Policia Local formació específica 
apropiada? 

Resposta: No l’han demanada. 
 
105. Amb data de 20 de juny de 2008, i en dues ocasions posteriors (dies 1 i 4 de juliol), 
vaig sol·licitar per escrit a aquest Ajuntament “Accés i còpia als fulls de report redactats 
pels agents de la Policia Local d'Artà —i entregada còpia a Batlia— entre els dies 15 de 
maig de 2008 i 20 de juny de 2008”. A data d’avui, encara no he tingut accés ni resposta 
denegatòria per escrit. El passat dimecres, dia 16 de juliol, el cap de la Policia Local 
d’Artà em va comunicar de forma oral que aquest tipus de document intern del 
departament de la Policia Local s’havia deixat de complimentar, i que la sèrie 
documental sol·licitada havia estat destruïda. Es dóna la circumstància que aquesta és la 
primera vegada que se’m trasllada aquesta informació, quan en anteriors entrevistes 
amb el mateix cap de la policia i amb el batle mai no s’havia posat aquest problema 
d’inexistència material de la documentació, sinó uns altres tipus d’inconvenients 
respecte del meu accés a aquesta, i sempre de forma oral. 
 
Resposta: Em sap greu. 
 
106. Quan té previst l’Equip de Govern contestar per escrit les meves sol·licituds? 
 



Resposta: L’Equip de Govern no té intenció de contestar-li per escrit allò que ja se li ha 
comunicat de paraula. 
 
107. En cas de manca de resposta, no s’ha d’entendre que el sol·licitant ha de tenir accés 
a la documentació, per concepte de silenci administratiu positiu, segons l’article 72 de la 
Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de les Illes Balears? 
 
Resposta: Efectivament, sempre que se li pugui lliurar la documentació sol·licitada. 
 
108. Des de quan es destrueixen aquests documents? 
 
Resposta: Des de l’inici d’aquesta nova legislatura. 
 
109. A qui correspon la decisió de destruir aquests documents? 
 
Resposta: A mi mateix, quan els havia llegit, els destruïa per seguretat. 
 
110. És veritat que ja no es redacten més fulls de report? 
 
Resposta: Així ho he manat. 
 
111. En cas afirmatiu, com és que distints agents de la Policia Local manifesten el 
contrari? 
 
Resposta: A mi, en particular, no m’arriben. 
 
112. Quin és el recorregut documental d’aquest tipus de document des del moment de la 
seva redacció fins a la seva presumpta destrucció? 
 
Resposta: No hi ha cap recorregut. 
 
113. Quin era el procediment documental d’aquest tipus de document abans de la 
presumpta decisió de destrucció? 
 
Resposta: Una simple nota informativa. 
 
114. Segons la Secretaria d’aquesta corporació, és regular i ajustada a dret la destrucció 
d’aquesta documentació? 
 
Resposta: No hi ha tal documentació. 
 
115. Existeix algun protocol per destruir-la? 
 
Resposta: Ni protocol ni destrucció. 
 
116. En altres departaments municipals, es destrueix sistemàticament la documentació 
interna? 
 
Resposta: No hi ha cap documentació interna d’altres departaments. 
 



117. És cert que, dins de la documentació presumptament destruïda, es trobava o es 
troba un informe d’un agent de la Policia Local, relatiu a la impossibilitat de fer 
acomplir la Normativa municipal que regula la circulació de vehicles motoritzats pels 
espais naturals protegits del nostre municipi, a causa de l’absència de senyalització a les 
zones afectades? 
 
Resposta: No se’n té constància. 
 
118. Per què s’ha ocultat aquest fet a l’oposició? 
 
Resposta: No s’ha ocultat res. 
 
119. Les nostres fonts ens han ocultat el número de l’agent redactor de l’esmentat 
informe. Les mateixes fonts ens han manifestat que el senyor batle va inquirir a tercers 
si aquest agent “era dels Verds”. És això cert? 
 
Resposta: És clar que no. 
 
120. És cert que el senyor batle es dedica a coaccionar els agents que, en el 
desenvolupament diligent de les seves funcions, redacten informes que no són del seu 
gust? 
 
Resposta: En absolut. 
 
121. Aquests fets i la seva ocultació fan palesa una situació de por i malestar dins la 
plantilla de la Policia Local. 
 
Resposta: No en tenc constància. 
 
122. Quin és l’estat d’ànim actual dels agents de la Policia Local d’Artà pel que fa a les 
seves condicions de feina: tenen suport o se senten amenaçats?  
 
Resposta: Tenen suport total. 
 
123. Té el Sr. Batle contactes directes amb els agents o rep tota la informació del seu 
cap?  
 
Resposta: Qualsevol, tant agents com personal funcionari o laboral, sap que, sempre que 
vulgui, té contacte directe. 
 
124. Pensa el senyor batle continuar pressionant i estenent la por entre la plantilla 
municipal? 
 
Resposta: Li suggeresc que retiri públicament aquesta pregunta de l’ordre del dia o 
haurà de demostrar, allà on pertoqui, aquesta acusació; i li record que l’única persona 
durant aquesta legislatura que ha amenaçat i pressionat per rebre informació ha estat un 
altre regidor, aquí present, i ho dic públicament, i que, talants com el teu, la Colònia de 
Sant Pere i Artà no se’ls mereixen. 
 

Mancomunitat de Llevant 



 
125. Quins avanços s’han fet, en les darreres trobades amb els regidors del municipis 
veïns, amb l’objectiu de començar a mancomunar alguns serveis o a crear la 
mancomunitat de Llevant? 
 
Resposta: Cap. 
 
A continuació, el portaveu d’EV/ERC, Sr. Caldentey, presenta l’escrit següent, de 
preguntes, que, copiat literalment, diu: 
 
“Vist el que estableix l’article 95.2. de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i 
de règim local de les Illes Balears, segons el qual “les preguntes formulades oralment en 
el transcurs d’una sessió han de ser contestades en la sessió següent, llevat que la 
persona interpel·lada doni una resposta immediata”, i pel fet que no present per escrit 
aquestes preguntes amb una anterioritat de més de 48 hores a la celebració de la sessió 
del Ple, entenc que aquestes preguntes no han de tenir resposta obligatòriament, sinó 
que poden ser respostes per l’Equip de Govern a la propera sessió ordinària. No obstant 
això, i en virtut del mateix article, formularé les preguntes següents en aquesta sessió de 
29 de juliol de 2008, raó per la qual trob oportú enviar-les a Secretaria per correu 
electrònic i donar-los entrada a aquest Ajuntament amb data d’avui. La numeració de les 
preguntes és correlativa a la de les presentades per escrit dia 25 de juliol de 2008. 
 
126. El passat dia 10 de juny es va dur a terme una reunió amb els propietaris de l’antic 
Parc Natural de la Península de Llevant (PNL), per fer una presentació dels nous àmbits 
d’estudi territorial del PORN i per informar sobre com es podia rebre informació sobre 
les condicions per entrar al PORN i al Parc, convocada per la Conselleria de Medi 
Ambient. Hi érem presents, així mateix, el batle d'Artà, les regidores d’Educació i de 
Medi Ambient, el regidor dels Independents d’Artà Pere Obrador i un servidor. No és 
cert que es va informar als assistents que, si volien rebre informació sobre la seva finca 
respecte del PORN i del PNL, s’havien de dirigir bé a la mateixa Conselleria, o bé a 
l’Ajuntament d’Artà? 
 
127. A l’Ajuntament, quin funcionari té, entre les seves tasques, informar sobre 
l’assumpte anteriorment esmentat? 
 
128. Per quina raó els passats dies 16 i 23 de juny, i 21 de juliol es varen produir visites 
d’interessats en rebre aquesta informació i a l’Ajuntament no varen trobar ningú que els 
pogués informar? 
 
129. Té constància l’Ajuntament que a les oficines del PNL, molt properes a les oficines 
municipals, no s’ofereix cap tipus d’informació sobre aquest tema als interessats? 
 
130. Per quina raó ha assumit l’Ajuntament aquesta tasca, que s’hauria de dur a terme a 
les esmentades oficines del PNL, que són, orgànicament, part de la mateixa Conselleria? 
 
131. Per quina raó aquest Equip de Govern es dirigeix actualment als propietaris que 
varen quedar fora de l’actual delimitació territorial del PORN, iniciada aquesta 
legislatura —però que sí es trobaven a la delimitació territorial del PORN de novembre 
de 2001—, quan fa pocs mesos (sessió ordinària del Ple de dia 27 de novembre) l’Equip 
de Govern va votar en contra del manteniment de les dimensions originals del Pla 



d’ordenació dels recursos naturals de la península de Llevant? 
 
132. El passat dia 2 de juliol, en voler mantenir una entrevista amb el batle d’Artà, Rafel 
Gili, vaig ser informat que aquest es trobava fora de l’illa. Vaig demanar l’entrevista 
amb el batle/batlessa en funcions, però se’m va informar que no havia ningú que 
substituís el batle. 
 
133. Em pot explicar el senyor Rafel Gili com és que a l’Ajuntament no hi havia cap 
màxima autoritat política municipal dia 2 de juliol?” 
 
El batle li diu que, com que les preguntes no estan presentat dins de termini, no les 
contesta. 
 
 
Acords 
 
1. Aprovar, per unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i 
dotze els assistents, les actes corregides de les sessions dels dies 27 de maig de 2008 i 
27 de juny de 2008. 
 
2. Acordar, per 7 vots a favor (UM i PSOE), 4 vots en contra (PP i UIA) i  abstenció 
(EV/ERC): 
2.1. Reemborsar les operacions de tresoreria en vigor, abans de formalitzar la que 
s’aprovi en aquest acord, que són les següents: la concertada amb el Banc de Crèdit 
Local, BCL, per un import d’1.800.000 €. 
2.2. Concertar una operació de crèdit, en la modalitat de préstec a curt termini, amb el 
Banc de Crèdit Local, BCL, per un import de 2.500.000 €, que s’ha de cancel·lar en un 
termini màxim d’un any.  
2.3. Aprovar el projecte de contracte amb l’entitat financera Banc de Crèdit Local, BCL, 
el qual s’adjunta a aquest acord com a part integrant d’aquest, amb les condicions 
financeres següents: 
- Crèdit màxim autoritzat: 2.500.000 €. 
- Tipus d’interès i marge: Euribor + 0,35. 
- Sense cap tipus de comissió. 
El pagament de les obligacions derivades d’aquesta operació de crèdit a curt termini no 
resta garantit específicament.  
2.4. Facultar el batle perquè formalitzi l’operació de préstec, en el projecte de contracte 
aprovat en el segon punt, amb l’entitat financera  Banc de Crèdit Local, BCL. 
 
 
3. Acordar, per unanimitat, instar la Federació Espanyola de Municipis i Províncies 
(FEMP) a emetre, tan aviat com sigui possible, una resolució que insti el Ministeri 
d’Indústria, Comerç i Turisme, a mantenir, de forma indefinida, la tarifa nocturna als 
municipis que gaudien de les condicions anteriors al RD 1634/2007, de 29 de desembre, 
i al RD 871/2007, de 29 de juny. 
 
4. Acordar: 
4.1. Aprovar, per 9 vots a favor (UM, PSOE i PP), 1 vot en contra (EC/ERC) i 2 
abstencions (UIA), l’escrit d’esmenes presentat pel PP. 



4.2. Acordar, per 9 vots a favor (UM, PSOE i PP), 1 vot en contra (EV/ERC) i  2 
abstencions (UIA): 
4.2.1. Aprovar inicialment el Reglament intern de la Junta Local de Seguretat del 
municipi d’Artà [vegeu la redacció definitiva a l’apartat Desenvolupament de la sessió]. 
4.2.2. Sotmetre el projecte de reglament a un període d’informació pública, per termini 
de trenta dies, mitjançant un anunci publicat en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i 
en el tauler d’anuncis de la corporació, a fi que els veïns i les persones legítimament 
interessades puguin examinar l’expedient i formular reclamacions, objeccions o 
observacions.  
4.2.3. Concedir audiència prèvia a la Policia Local, a la Guàrdia Civil i a les 
associacions veïnals i de defensa de les persones consumidores i usuàries establertes en 
el seu àmbit territorial que estiguin inscrites en el registre municipal d’associacions 
veïnals i que el seu fi tengui relació directa amb l’objecte de la disposició. 
4.2.4. Facultar el batle president perquè subscrigui i signi tota classe de documents 
relacionats amb aquest assumpte. 
 
5. Acordar, per unanimitat: 
5.1. Aprovar la cessió del contracte del servei de recollida domiciliària de fems, el seu 
transport a l’estació de transferències, les deixalles no considerades pròpiament com a 
fems, del municipi d’Artà i dels diferents nuclis de població, i la neteja viària del terme 
municipal d’Artà, a favor de l’empresa NET I FRESC, SL. 
5.2. Ordenar la devolució de la garantia definitiva a l’empresa REBALIM, SA. 
5.3. Trametre aquest acord a les empreses REBALIM, SA, i NET I FRESC, SL. 
 
6. Acordar, per unanimitat: 
6.1. Aprovar provisionalment l’Ordenança per la qual s’aprova la cancel·lació de 2 
fitxers de dades de caràcter personal, la modificació de 7 fitxers de dades de caràcter 
personal i la creació de 8 fitxers de dades nous de caràcter personal de l’Ajuntament 
d’Artà. 
6.2. Concedir audiència prèvia a les associacions veïnals i de defensa de les persones 
consumidores i usuàries establertes en el seu àmbit territorial que estiguin inscrites en el 
registre municipal d’associacions veïnals i que el seu fi tengui relació directa amb 
l’objecte de la disposició. 
6.3. Exposar al públic, mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB i en el tauler 
d’anuncis de l’Ajuntament, l’acord provisional durant el termini de trenta dies hàbils, 
comptadors a partir de l’endemà de la publicació de l’anunci d’exposició. Si transcorre 
el període d’exposició pública sense que s’hagin presentat reclamacions, els acords 
provisionals es consideraran aprovats definitivament. 
 
7. Acordar, per 11 vots a favor (UM, PSOE, UIA i PP) i 1 vot en contra (EV/ERC): 
7.1. Acceptar la proposta de cessió dels terrenys ubicats a la parcel·la 67, polígon 14, 
perquè es pugui fer efectiva la cessió, en acompliment de la clàusula primera del 
conveni de 23 de novembre de 2006. 
7.2. Trametre aquest acord a la persona interessada. 
 
8. Acordar, per 9 vots a favor (UM, PSOE i PP), 3 abstencions (UIA i EV/ERC), els 
punts següents: 
8.1. L’Ajuntament d’Artà es compromet fermament a elaborar el Pla d’acció municipal 
contra el canvi climàtic, d’acord amb les directrius del Pla d’acció de les Illes Balears 



contra el canvi climàtic impulsat per la Conselleria de Medi Ambient del Govern de les 
Illes Balears. 
8.2. L’Ajuntament d’Artà es compromet fermament, en el context del punt anterior, a 
promoure la participació ciutadana per aconseguir un govern municipal inspirat en els 
principis de la Cimera de Rio i el Protocol de Kioto. 
 
9. Acordar: 
9.1. Aprovar, per unanimitat, l’esmena presentada pel PP. 
9.2. Acordar, per 10 vots a favor (UM, PSOE, PP i EV/ERC) i 2 abstencions (UIA), 
instar la Conselleria de Mobilitat i Ordenació del Territori del Govern de les Illes 
Balears a fer les gestions oportunes perquè, amb la màxima celeritat possible, es declari 
servei públic el tram Artà-Colònia de Sant Pere (IB-26) i que les despeses d’aquest 
servei vagin a càrrec del Govern, sempre que no minvi el nombre de trajectes de la 
Colònia de Sant Pere. 
 
10. Acordar, per unanimitat: 
10.1. Ratificar la decisió presa, per unanimitat dels assistents, a la sessió del Patronat de 
la Fundació Teatre d’Artà, el passat dia 13 de desembre de 2007, relativa a instar la 
Conselleria de Cultura i el Consell de Mallorca a nomenar representants d’aquestes 
institucions com a patrons d’aquesta Fundació i sol·licitar-los, així mateix, 
assessorament en temes culturals i de gestió, així com aportacions econòmiques. 
10.2. Sol·licitar el mateix al Ministeri de Cultura 
 
11. Acordar, per 10 vots a favor (UM, PSOE, UIA i EV/ERC) i 2 abstencions (PP): 
11.1. L’Ajuntament d’Artà expressa el seu acord amb la Proposició no de llei del Grup 
Parlamentari Socialista presentada el passat dia 24 de juny al Parlament de les Illes 
Balears (expedient 7-2008/PRON-0091, de 30 de juny de 2008). 
11.2. Instar el Govern de les Illes Balears a dur a terme les actuacions necessàries per tal 
que, com més aviat millor, els facultatius que exerceixen a la nostra comunitat 
autònoma puguin administrar cànnabis en les formes que creguin convenients i que 
siguin més beneficioses per als pacients. 
11.3. Trametre aquest acord al Parlament de les Illes Balears i a la Conselleria de Salut 
del Govern de les Illes Balears. 
 
16. Acordar, per 3 vots a favor (UIA i EV/ERC) i 9 abstencions (UM, PSOE i PP), 
instar el Govern de les Illes Balears a elaborar un projecte de llei que reguli les 
consultes populars a les Illes Balears, incloses les consultes de caràcter insular que seran 
competència dels consells. 
 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària  Vist i plau  

 El batle  
 


